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Sărbătorind Sărbătorile!

Ci v-aţi apropiat de muntele Sionului, de cetatea Dumnezeului celui viu, 
Ierusalimul ceresc, de zecile de mii, de adunarea în sărbătoare a îngerilor, 
de Biserica celor întâi născuţi, care sunt scrişi în ceruri, de Dumnezeu, 
Judecătorul tuturor, de duhurile celor neprihăniţi, făcuţi desăvârşiţi, de Isus, 
Mijlocitorul legământului celui nou, şi de sângele stropirii, care vorbeşte 
mai bine decât sângele lui Abel. Evrei 12:22-24

Sărbătorile îşi au rostul lor. Ne reamintesc de evenimentele 
frumoase din viaţa noastră sau a străbunilor noştri. Şi pentru 
că se uită, este important să ne oprim din iureşul vieţii şi să 
ne aducem aminte regulat de tot ceea ce a fost important şi 

necesar în istoria încărcată de evenimente.  

Ce fel de sărbători sunt? Legale (publice, naţionale, internaţionale), 
religioase, de familie, onomastici (de nume) etc. Prin lege, România 
are 51 de zile de sărbătoare, însă doar unele sunt declarate zile 
nelucrătoare. Procentual, 14% din zilele unui an sunt reprezentate 
în România de zilele de sărbătoare. Codul Muncii prevede 15 zile 
libere acordate cu ocazia sărbătorilor legale, respectiv câte trei zile 
pentru Paşte (Vinerea Mare, Duminica Paştelui, Lunea Luminată), 
două zile pentru Anul Nou, Rusalii şi Crăciun şi câte o zi pentru Ziua 
Unirii Principatelor Române, Ziua Internaţională a Muncii, Ziua 
Copilului, Adormirea Maicii Domnului, Sfântul Andrei şi Ziua 
Naţională a României. 

Sărbătorile religioase sunt parte din viaţa întregii naţiuni. Unele sunt 
justificate scriptural, altele nu, făcând doar parte din tradiţia şi istoria 
poporului nostru. De ce nu sărbătorim, noi, credincioşii? Am fost 
învăţaţi să nu avem zile de sărbătoare din cel puţin din două motive: 

1. să nu facem ce face lumea şi cum face lumea;
2. la aniversarea zilei lui Irod a fost dezmăţ şi a fost tăiat capul lui 
Ioan Botezătorul.  

Credincioşi fiind, suntem invitaţi să privim în Scriptură la cum a 
poruncit Domnul evreilor, poporul Lui, să sărbătorească. Toate 
sărbătorile trebuiau ţinute după poruncile clare date de Domnul. 
Toate sărbătorile aveau menirea să scoată în evidenţă faptul că 
poporul evreu are un Dumnezeu viu prin care ei există, sunt 
protejaţi şi pe care ei Îl onorează! Iată poruncile care trebuiau 
respectate în timpul sărbătorilor. Sărbătorile se ţineau:

• în cinstea Domnului. Exod 10:9, 12:14 – Şi pomenirea acestei 
zile s-o păstraţi şi s-o prăznuiţi printr-o sărbătoare în cinstea 
Domnului; s-o prăznuiţi ca o lege veşnică pentru urmaşii voştri. 

• în sfinţenie. Exod 12:16, Levitic 23:21, Isaia 52:1 – În ziua dintâi, 
veţi avea o adunare de sărbătoare sfântă; şi în ziua a şaptea, veţi avea 
o adunare de sărbătoare sfântă. Să nu faceţi nicio muncă în zilele 
acelea; veţi putea numai să pregătiţi mâncarea fiecărui ins.

• cu jertfă. Deuteronom 16:10 – Apoi să prăznuieşti Sărbătoarea 
Săptămânilor şi să aduci daruri de bunăvoie, după binecuvântarea 
pe care ţi-o va da Domnul Dumnezeul tău. Porunca era să nu vii cu 
mâinile goale!!! Apostolul Pavel instruieşte şi pe credincioşii din 
Corint: 2 Corinteni 9:6-10 – Să ştiţi: cine seamănă puţin, puţin va 
secera; iar cine seamănă mult, mult va secera. Fiecare să dea după 
cum a hotărât în inima lui: nu cu părere de rău sau de silă, căci „pe 
cine dă cu bucurie îl iubeşte Dumnezeu”. Şi Dumnezeu poate să 
vă umple cu orice har, pentru ca, având totdeauna în toate lucrurile 
din destul, să prisosiţi în orice faptă bună,  după cum este scris: „A 
împrăştiat, a dat săracilor, neprihănirea lui rămâne în veac.” „Cel ce 
dă sămânţă semănătorului şi pâine pentru hrană” vă va da şi vă va 
înmulţi şi vouă sămânţa de semănat şi va face să crească roadele 

neprihănirii voastre.  În chipul acesta veţi 
fi îmbogăţiţi în toate privinţele pentru orice 
dărnicie, care, prin noi, va face să se aducă 
mulţumiri lui Dumnezeu.

• cu bucurie. Deuteronom 16:11-17 – Să te bucuri înaintea 
Domnului Dumnezeului tău în locul pe care-l va alege Domnul 
Dumnezeul tău ca să locuiască Numele Lui acolo, tu, fiul tău şi fiica 
ta, robul tău şi roaba ta, levitul care va fi în cetăţile tale şi străinul, 
orfanul şi văduva care vor fi în mijlocul tău. Să prăznuieşti sărbătoarea 
şapte zile în cinstea Domnului Dumnezeului tău în locul pe care-l 
va alege Domnul; căci Domnul Dumnezeul tău te va binecuvânta 
în toate roadele tale şi în tot lucrul mâinilor tale, şi de aceea să fii 
vesel. De trei ori pe an, toţi bărbaţii să se înfăţişeze înaintea Domnului 
Dumnezeului tău în locul pe care-l va alege El: la sărbătoarea 
Azimelor, la sărbătoarea Săptămânilor şi la sărbătoarea Corturilor. Să 
nu se înfăţişeze cu mâinile goale înaintea Domnului. Fiecare să dea ce 
va putea, după binecuvântarea pe care i-o va da Domnul Dumnezeul 
tău. 

• cu haine de sărbătoare. Isaia 52:1 - Trezeşte-te, trezeşte-te! 
Îmbracă-te în podoaba ta, Sioane! Pune-ţi hainele de sărbătoare, 
Ierusalime, cetate sfântă! Căci nu va mai intra în tine niciun om 
netăiat împrejur sau necurat. Isaia 3:22 - hainele de sărbătoare şi 
cămăşile cele largi, mantiile şi pungile. Într-o atitudine de reverenţă 
şi respect. 

Putem învăţa cum să sărbătorim în aşa fel ca să fim plăcuţi 
Domnului. Chiar dacă multe dintre sărbătorile noastre nu 
sunt ale Domnului, nu au fost poruncite în Scriptură să le 
sărbătorim, totuşi fac parte din sfera noastră religioasă, 

publică, de familie. Ele sunt ale noastre şi merită să ne aducem 
aminte. Nu trebuie să ignorăm nevoile, bucuriile familiei noastre, şi 
nici să fim ignoranţi faţă de semenii noştri, dar putem face aceste 
sărbători să fie despre Domnul nostru, despre suveranitatea Lui, 
sfinţenia lui, despre caracterul Domnului - frumos, darnic, jertfitor. 

Ne bucurăm cu cei ce se bucură, cântăm cântările Domnului, 
ne rugăm pentru sărbătorit, citim din Scriptură binecuvântările 
Domnului. Cel credincios întotdeauna va găsi un mijloc frumos, 
decent, să facă o sărbătoare frumoasă unde Domnul să fie onorat. 
Să avem libertatea cugetului nostru curat şi sfânt! Să ne bucurăm 
în sărbătoare şi să-i îmbucurăm pe cei din jurul nostru fără să 
depunem efort de a fi pe placul celor legalişti sau formalişti. Familia 
noastră este importantă, biserica unde ne-a aşezat Domnul, ţara 
noastră în care locuim, de aceea să sărbătorim pe placul Domnului, 
cu teamă faţă de Domnul în tot ceea ce facem.

Coloseni 2:16 – Nimeni, dar, să nu vă judece cu privire la mâncare sau 
băutură, sau cu privire la o zi de sărbătoare, cu privire la o lună nouă sau 
cu privire la o zi de Sabat, care sunt umbra lucrurilor viitoare ...

Şi de Sărbătoarea Naşterii Mântuitorului, a Întrupării Domnului Isus, 
suntem chemaţi să o facem în cinstea Domnului, cu sfinţenie, cu 
bucurie şi recunoştinţă pentru ca Domnul Nostru să fie onorat şi în 
aceste Sărbători!

Comitetul Executiv, împreună cu fraţii şi surorile care slujesc 
la Uniune, vă dorim Sărbători binecuvântate şi un An Nou 
binecuvântat, trăind şi aşteptând venirea Domnului!

Cornel HAUREŞ
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EMANUEL
DUMNEZEU 

cu noi
Matei 1:18-25

Ioan 1:14, 16-17

 Otniel MURZA
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Ea va naşte un Fiu şi-I vei pune numele Isus, pentru că El va mântui pe poporul Lui de păcatele 
sale.” Toate aceste lucruri s-au întâmplat ca să se împlinească ce vestise Domnul prin prorocul 

care zice: „Iată, fecioara va fi însărcinată, va naşte un fiu şi-I vor pune numele Emanuel”, 
care, tălmăcit, înseamnă: „Dumnezeu este cu noi”. Când s-a trezit Iosif din somn, a făcut cum 
îi poruncise îngerul Domnului; şi a luat la el pe nevastă-sa. Dar n-a cunoscut-o până ce ea a 

născut un fiu. Şi el i-a pus numele Isus. (Matei 1:18-25)

Şi Cuvântul S-a făcut trup şi a locuit printre noi, plin de har şi de adevăr. Şi noi am privit slava 
Lui, o slavă întocmai ca slava singurului născut din Tatăl. Şi noi toţi am primit din plinătatea 
Lui şi har după har; căci Legea a fost dată prin Moise, dar harul şi adevărul au venit prin Isus 

Hristos. (Ioan 1:14, 16-17)

Privind la primul text de mai 
sus, cititorul s-ar putea întreba 
cum de Matei ataşează textul 
lui Isaia la porunca dată prin 

înger lui Iosif. Cu alte cuvinte, care 
poate fi legătura dintre cele două nume 
cu înţelesuri atât de diferite? Isaia 
proroceşte că-L vor numi Emanuel, iar 
Iosif îi pune numele Isus. 

Totuşi expresia „şi îl vor numi” are 
o uzanţă exact ca în limba română. 
Din acest punct de vedere lucrurile 
sunt clare. Unii s-a putea întreba în ce 
constă neconcordanţa dintre Isaia când 
spune: I se va pune numele „Emanuel” 
(Dumnezeu este cu noi) (Is 7:14) şi 
Matei când relatează că Iosif i-a pus 
numele Isus, care în limba evreiască 
ar fi putut suna: Iehoşua (Iehova 
este Mântuirea). De asemenea, Luca 
menţionează că Mariei i s-a spus să-I 
pună pruncului numele Isus (Lc 1:31). 
De ce sunt folosite două nume diferite 
în textul lui Matei, când în cele din 
urmă, toţi i-au spus Isus?

Unul dintre motive este faptul că 
pentru a-L descrie corect pe Mesia cel 
mult aşteptat era nevoie de o vedere 
prin credinţă. Întotdeauna, doar prin 
credinţă a putut fi percepută corect 
realitatea dată de Dumnezeu. Prin 
credinţă Avraam a văzut o sămânţă 
ca stelele cerului şi o patrie cerească, 
iar David, tot prin credinţă, a văzut un 
urmaş veşnic pe tron. Ca urmare, era 
nevoie de oameni care să privească cu 
credinţă spre acest copil, deoarece doar 
prin credinţă se putea vedea că ceea 
ce a văzut profetul Isaia se potrivea cu 

ceea ce au văzut ceilalţi. Privind spre 
acest copil trebuia văzută afirmaţia lui 
Isaia: „Emanuel (Dumnezeu este cu 
noi)” (Is. 7:14), exclamaţia bătrânului 
Simeon: „Au văzut ochii mei mântuirea 
Ta!” (Lc. 2:30), bucuria şi istorisirile 
păstorilor care L-au văzut pe prunc 
şi laudele văduvei  Ana la adresa lui 
Dumnezeu şi modul în care le vorbea 
„despre Isus celor care aşteptau 
mântuirea Ierusalimului” (Lc. 2:38).

Ştiaţi că Dumnezeu întotdeauna a fost 
cu poporul Său? În schimb, poporul a 
avut probleme de credincioşie. Israeliţii 
erau conştienţi de afirmaţia teologică: 
Dumnezeu este cu noi dacă Îi suntem 
credincioşi. Prorocul Azaria le spusese 
acest lucru: „Domnul este cu voi 
când sunteţi cu El; dacă-L căutaţi, Îl 
veţi găsi; iar dacă-L părăsiţi, şi El vă va 
părăsi” (2 Cr. 15:2). Pe de altă parte, 
prorocului Ieremia, om care I-a fost 
credincios Domnului în ciuda tuturor 
greutăţilor pe care a trecut, Dumnezeu 
i-a spus: „Eu sunt cu tine, ca să te 
scap” (Ier 1:19). Poporului Israel i-a 
spus: „nu te teme, căci Eu sunt cu 
tine; nu te uita cu îngrijorare, căci Eu 
sunt Dumnezeul tău; Eu te întăresc, 
tot Eu îţi vin în ajutor. Eu te sprijin cu 
dreapta Mea biruitoare.” (Is 41:10) 
şi „Eu sunt cu tine’, zice Domnul, ‘ca 
să te izbăvesc... ’” (Ier 30:11a). Prin 
profetul Isaia se face o declaraţie cu 
privire la orice situaţie prin care trece 
poporul Domnului: „Scoateţi strigăte 
de război cât voiţi, popoare, căci tot 
veţi fi zdrobite; luaţi aminte, toţi cei ce 
locuiţi departe! Pregătiţi-vă oricât de 
luptă, căci tot veţi fi zdrobiţi. Pregătiţi-vă 

oricât de luptă, căci tot veţi fi zdrobiţi. 
Faceţi la planuri cât voiţi, căci nu se 
va alege nimic de ele! Luaţi hotărâri 
cât voiţi, căci vor fi fără urmări! Căci 
Dumnezeu este cu noi (Emanuel).” 
(Is 8:9-10).

Numele promis prin Isaia era 
Emanuel (Dumnezeu este 
cu noi). Despre naşterea 
Fiului lui Dumnezeu apar 

nişte descrieri încurajatoare din partea 
celor care L-au cunoscut şi au trăit 
în jurul Său. Apostolul Ioan descrie 
naşterea Sa printre noi, oamenii, prin 
faptul că „Cuvântul s-a făcut trup şi 
a locuit printre noi, plin de har şi de 
adevăr” (In 1:14). În această afirmaţie, 
cuvântul „plin” nu se referă doar strict 
la calitatea de a fi umplut cu ceva. 

Acest cuvânt poartă cu el un înţeles 
măreţ care se referă la a fi desăvârşit, 
deplin, perfect. Ca urmare, nu este 
vorba doar de faptul că El, Domnul 
Isus a venit în lumea noastră cu harul 
şi adevărul lui Dumnezeu, care sunt 
perfecte. Este vorba în primul rând de 
faptul că în lumea noastră, Domnul Isus 
s-a născut fără păcat. El era desăvârşit 
când a sosit în ieslea din Betleem şi 
niciodată nu a avut nevoie să facă 
ispăşire pentru vreun neajuns sau păcat 
al Său.

Aşadar, Domnul Isus nu a venit la noi 
doar cu o încărcătură de har şi adevăr, 
de parcă s-ar fi pregătit să dea ceva 
daruri bune la cei care sunt cuminţi. El 
a venit şi a locuit printre noi, împlinind 
pe deplin descrierea pe care Dumnezeu 
şi-a făcut-o când şi-a proclamat 
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Numele în faţa lui Moise: „Domnul 
Dumnezeu este un Dumnezeu plin de 
îndurare şi milostiv, încet la mânie, plin 
de bunătate (hesed) şi credincioşie 
(‚emeth)”. Cuvântul hesed mai înseamnă 
şi har, cuvântul emet mai înseamnă şi 
adevăr. Cu alte cuvinte, Ioan indică 
faptul că Domnul Isus era desăvârşit 
în ce priveşte harul şi bunătatea Sa, 
dar şi în ceea ce priveşte adevărul şi 
credincioşia Sa. Acestea erau parte 
integrantă din esenţa fiinţei Sale. Aşa 
este Dumnezeu, iar Domnul Isus le-a 
adus pe pământ şi le-a demonstrat prin 
viaţa Sa. 

Ce înseamnă pentru noi 
Emanuel, adică Dumnezeu 
este cu noi? La această 
întrebare, apostolul Ioan 

răspunde simplu şi clar „Şi noi toţi 
am primit din plinătatea Sa, şi har 
după har” (In 1:16). Noi L-am primit 
în viaţa noastră şi El a adus plinătatea, 
desăvârşirea şi perfecţiunea prin 
bunătatea, harul, credincioşia şi adevărul 
Său. El ne-a oferit cel mai frumos cadou: 
desăvârşire prin har şi o promisiune 
adevărată referitoare la credincioşia Sa, 
şi anume, că întotdeauna va fi cu noi.

Numele Emanuel se mai regăseşte în 
frumoasa promisiune condiţionată din 
Ioan 14:23 „Dacă Mă iubeşte cineva, 
va păzi cuvântul Meu, şi Tatăl Meu îl va 
iubi. Noi vom veni la el şi vom locui 
împreună cu el.” EMANUEL! 

Iar în numele Isus (Iehoşua) se 
împlineşte frumoasa operă a mântuirii 
pentru care a venit printre noi. Larry 
Briney spune că un reporter care 
se plimba pe o stradă din Tokio a 
întrebat-o pe o doamnă: „Care este 
însemnătatea Crăciunului?”, iar doamna 
i-a răspuns: „Nu ştiu, nu cumva este 
ziua în care a murit Isus?”1. În răspunsul 
ei confuz, cei care-L cunosc personal 
pe Domnul Isus întrevăd totuşi marele 
adevăr al scopului pentru care El a 
coborât pe pământ. În El s-au împlinit 
cuvintele: Iehova este Mântuirea. 
Conform cu profeţia din Isaia 53:11, 
s-ar putea spune că atunci când a lăsat 
cerul pentru a se întrupa, a făcut-o 
cu bucuria că va muri pentru noi, ne 

1https://ministry127.com/resources/illustration/what-is-
the-meaning-of-christmas 

va aşeza într-o stare după voia lui 
Dumnezeu, iar sufletul Său se va înviora.

În cartea sa, Ştiinţa vorbeşte, Peter 
Stoner aplică ştiinţa modernă a 
probabilităţii la doar opt prorocii cu 
privire la Domnul Isus Hristos. El spune: 
„Şansa ca orice om să fi îndeplinit 
toate cele opt profeţii este una din 
10 la puterea 17. Aceasta ar fi 1 din 
100.000.000.000.000.000”2. El afirmă 
că dacă cineva ar avea un număr aşa 
de mare de monede de argint de un 
dolar, acestea ar fi suficiente pentru a 
acoperi suprafaţa statului Texas cu un 
strat gros de 60 de centimetri. Noi 
ar trebui să ţinem cont de faptul că 
suprafaţa României este de aproximativ 
trei ori mai mică, astfel că dacă cineva 
ar pune un strat cu aceste monede 
peste ea, acesta ar avea o înălţime de 
180 de centimetri. Peter Stoner susţine 
că probabilitatea ca aceste profeţii să se 
poată împlini într-o singură persoană ar 
fi egală cu a avea o monedă  deosebită 
de toate celelalte, iar cineva care se 
plimbă legat la ochi prin grămada 
aceasta mare de monede să o aleagă, 
aşa la întâmplare, chiar pe cea diferită.

Aşadar, ţinând cont de faptul că 
naşterea Domnului Isus este parte din 
pachetul de prorocii care s-au împlinit 
în dreptul Domnului Isus, se poate 
declara cu uimire că prin întruparea 
Domnului Isus omenirea a avut parte 
de o mare minune a lui Dumnezeu.

Evanghelia după Matei, care descrie 
naşterea Fiului lui Dumnezeu începe 
astfel: „Cartea neamului lui Isus 
Hristos...” (Mt. 1:1). La fel se spune 
despre primul om: „Iată cartea 
neamurilor lui Adam. În ziua când a 
făcut Dumnezeu pe om, l-a făcut după 
asemănarea lui Dumnezeu.” (Gen. 
5:1). Exprimarea lui Matei urmează 
exprimarea ebraică a lui Moise prin 
care „cartea neamurilor” poate fi 
înţeleasă ca fiind cartea descendenţilor 
sau a familiei lui Isus Hristos. Matei mai 
face un lucru interesant – porneşte de 
la doi oameni mari ai credinţei: David şi 
Avraam. Este ca şi cum ne-ar arăta că 
la mijloc este vorba despre generaţii de 
oameni ai credinţei. 

2https://www.sermonsearch.com/sermon-
illustrations/791/probability-of-prophecies-fulfilled/ 

De ce este importantă 
această exprimare a lui 
Matei? Pentru că este 
vorba de un neam format 

din oameni speciali. Aceştia nu se vor 
naşte „din sânge, nici din voia firii 
lor, nici din voia vreunui om, ci din 
Dumnezeu” (In. 1:13). Aceştia ştiu că 
Domnul Isus este neprihănit şi că a 
trăi în neprihănire este dovada că sunt 
născuţi din El (1 In. 2:29). Ei mai ştiu că 
au încheiat-o cu păcatul deoarece sunt 
născuţi din Dumnezeu (1 In. 3:9) şi că 
sunt chemaţi la a iubi, tot din cauză că 
sunt născuţi din Dumnezeu (1 In. 4:7). 
Şi ei sunt deplin încredinţaţi că acum 
sunt „un neam sfânt, un popor pe care 
Dumnezeu Şi l-a câştigat ca să fie al Lui” 
(1 Pt. 2:9).

Naşterea Domnului Isus la Betleem 
a fost un început pentru o seminţie 
aleasă. Este interesant a se observa 
puterea pe care Dumnezeu o 
desfăşoară prin Duhul Său cel Sfânt. 
Fecioara Maria a rămas însărcinată de la 
Duhul Sfânt (Mt. 1:18) şi L-a născut pe 
Mântuitorul lumii. În ce-i priveşte pe cei 
care cred în Domnul Isus ca Mântuitor, 
ei sunt născuţi din nou din Duhul Sfânt 
(In. 3:3, 5, 7) şi prin învierea lui Isus 
Hristos din morţi (1 Pt 1:3) pentru a 
avea acces în Împărăţia lui Dumnezeu 
şi în familia Sa. Acestea sunt minuni ale 
puterii şi înţelepciunii nemărginite a lui 
Dumnezeu.

Î
ntrebarea finală este: Cum se poate 
trăi, astfel încât ambele nume 
„Emanuel” şi „Isus” să fie o realitate 
în viaţa personală? Răspunsul la 

această întrebare cere mai întâi credinţă 
din inimă în Domnul Isus Hristos care 
este Dumnezeu şi Om, dar care poate 
mântui pentru că este Mântuirea lui 
Dumnezeu. În al doilea rând, răspunsul 
cere împlinirea cu iubire a cuvintelor şi 
poruncilor Domnului Isus. În al treilea 
rând, răspunsul cere speranţă, deoarece 
„Hristos, după ce S-a adus jertfă o 
singură dată, ca să poarte păcatele 
multora, Se va arăta a doua oară nu 
în vederea păcatului, ci ca să aducă 
mântuirea celor ce-L aşteaptă” (Ev. 
9:28). 
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Studiul pe care intenţionez să îl începem astăzi a fost inspirat de termenul folosit 
de şase ori în Faptele Apostolilor pentru a descrie gruparea evreilor din Iudeea 
şi din sinagogile din diaspora care aveau convingerea că Isus din Nazaret 

era Mesia anunţat de profeţi. Ucenicii Domnului au primit numele de „creştini” 
în Antiohia probabil din partea celor din afară, dar creştinii s-au identificat prin 
termenul „Calea”. Astfel, citim că Sinedriul l-a însărcinat pe Saul din Tars, un fariseu 
tânăr şi zelos să-i aresteze pe evreii din sinagoga din Damasc care urmau Calea (9:2; 
22:4). Odată convertit, Pavel se identifică cu acest grup chiar şi în procesul intentat 
de autorităţile evreieşti (24:14). Autorităţile civile ale Iudeei auziseră despre grupul 
numit Calea (24:22) şi sub acest nume erau cunoscuţi creştinii şi în diaspora, cum 
era cazul la Efes (19:9, 23). Cornilescu a considerat că termenul nu este suficient de 
clar şi a adăugat un cuvânt care să explice „Calea”. Aşa am ajuns să avem „calea 
credinţei” (Fapte 9:2) şi „calea Domnului” (19:9, 23). Doar în trei dintre ocurenţe 
termenul a fost păstrat fără adăugiri ca în originalul grecesc (22:4; 24:14, 22).

CALEA
Partea I

   >>
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Probabil că primii creştini au fost inspiraţi să 
îşi ia acest nume datorită analogiei folosite de 
Domnul în finalul Predicii de pe Munte, când 
asemăna ucenicia cu umblarea pe o potecă cu 

destinaţia în viaţă, în opoziţie cu umblarea pe drumul 
public, larg şi încăpător, pe care se perindă mulţi spre 
propria pierzare (Matei 7:13-14). Domnul Însuşi era 
un predicator itinerant, un călător care a umblat mult 
pe potecile şi drumurile Ţării Sfinte şi care şi-a chemat 
discipolii să-l urmeze în aceste călătorii. Spre deosebire 
de Matei, evanghelistul Luca foloseşte şi el imaginea 
intrării pe o uşă strâmtă, dar ca intrare într-o casă de 
ospăţ unde sunt prezenţi toţi eroii credinţei (Luca 
13:22-30). 

Un alt element determinant pentru alegerea acestui 
nume trebuie să fi fost frecvenţa cu care s-a folosit 
imaginea călătoriei pentru a descrie viaţa poporului 
Israel în perioada VT. Enoh a umblat cu Dumnezeu până 
nu a mai fost găsit, căci Dumnezeu l-a luat la sine (Gen 
5:22-24). Până s-au stabilit în Canaan, evreii au fost 
nişte nomazi fără ţară, statut pe care Apostolul Petru 
îl foloseşte pentru a-i descrie pe ucenicii lui Cristos în 
Biserica primară (1Pt. 2:11). 

Chiar şi după ce s-au aşezat în Canaan, evreii 
tot au trecut prin emigrare, deportare şi 
întoarcere în patrie. Drumul a fost în mod 
constant parte a istoriei lui Israel şi nu e de 

mirare că a fost încărcat cu valenţe spirituale.

Tema „Căii” a impregnat puternic şi diversele tradiţii 
protestante separatiste. Cea mai renumită este 
lucrarea Călătoria pelerinului publicată de John Bunyan 
în 1678, cartea cel mai mult tradusă după Biblie, o 
carte de ficţiune care imaginează viaţa creştinului ca pe 
o călătorie spre ţara cerească. Cealaltă piesă creştină 
este tabloul unui pictor german intitulată Calea largă şi 
calea îngustă din a doua jumătate a sec. XIX, după care 
s-au făcut diverse versiuni şi copii. În plus, Creştinii 
după Evanghelie din România mai au o revistă şi o 
carte de cântări intitulate Calea credinţei.

Cu această ocazie ne vom ocupa de diversele nuanţe 
pe care le ia acest concept în Biblie: Calea Domnului, 
calea credinţei şi Calea vieţii.

Calea Domnului

Prima menţiune a căii apare în Geneza 18, când 
Dumnezeu hotărăşte să-l anunţe pe Avraam de 
intenţia Sa de a nimici Cetăţile Câmpiei şi de 
a-i permite să mijlocească pentru Lot care se 

stabilise în Sodoma. Domnul ştia că Avraam va avea o 
purtare exemplară faţă de urmaşii săi poruncindu-le să 
respecte Calea Domnului ca să facă judecată dreaptă 
(18:19).  Această judecată dreaptă este explicată mai 
târziu când Dumnezeu se laudă înaintea lui Isaac cu 
Avraam care a păzit toate legile primite (Gen. 26:5). 
După ce s-au stabilit în Canaan, evreii nu au respectat 
porunca lui Dumnezeu de a ocupa Ţara, aşa că 
Dumnezeu a permis popoarelor din Canaan să rămână 
acolo şi să constituie un mijloc de testare a evreilor 
dacă vor rămâne pe Calea Domnului (Jud. 2:22). Cum 
se vede, evreii nu au rămas pe această cale pentru că în 
repetate rânduri au fost necredincioşi faţă de Domnul 
luându-şi alţi dumnezei. 

Deşi o lume întreagă ştie că David nu a fost fără 
greşeală, la sfârşitul vieţii el avea o părere bună despre 
sine: „am păzit căile Domnului” adică a păzit poruncile 
Domnului (2Sam. 22:22; Ps. 18:22). 

Acelaşi lucru i l-a prescris prin testament şi lui 
Solomon (1Regi 2:3). Când s-a mobilizat ca 
să umble pe calea Domnului, regele Iosafat 
a început reforma prin a scoate idolii din 

ţară (2Cron. 17:6). În tabăra opusă sunt persoane care 
nu au păzit căile Domnului, cum a fost regele Manase, 
cunoscut pentru idolatria sa (2Regi 21:22). 

Şi profetul Ieremia a identificat calea Domnului foarte 
precis cu Legea Domnului. Profetul a fost preocupat 
să le amintească evreilor să se întoarcă pe calea 
Domnului, dar cei fără influenţă din popor l-au refuzat 
din lipsă de discernământ, iar conducătorii lor – pentru 
că le plăcea în imoralitate (Ier 5:4-5) – deşi invitaţia 
este foarte clară, refuzul este şi el categoric (Ier. 6:16-
17). Dumnezeu anunţă însă o vreme când poporul Său 
va fi din nou dispus să ia aminte la învăţătura Scripturii 
ca să umble din nou pe Cale (Is. 2:3-5; Mica 4:2). 
Asocierea dintre calea Domnului şi omul nevinovat 
dă de înţeles că omul integru este cel ce păşeşte pe 
această cale (Prov 10:29).
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Se face clar faptul că a umbla pe calea Domnului 
înseamnă a respecta poruncile Domnului. 
Chiar dacă acestea au variat ca număr de la o 
epocă la alta, respectarea lor definea umblarea 

cu credincioşie pe calea Domnului. Dumnezeu este 
legislatorul şi cine umblă pe calea Domnului trebuie 
să se ţină de principiile morale descoperite de 
Dumnezeu în Scriptură. Unii oameni, chiar şi evrei, 
au preferat călăuzirea altor profeţi şi au sfârşit slujind 
altor dumnezei. Aşa se face că despre evrei în perioada 
judecătorilor se spunea că fiecare făcea ce-i plăcea, 
adică îşi era singur autoritate morală. Chiar dacă, până 
astăzi, omul a păstrat o preocupare crescută pentru 
autodeterminare chiar în chestiuni de natură morală, 
societatea care nu are un standard moral nu poate 
exista pentru multă vreme, ci ajunge în haosul anarhiei. 
Omul care umblă pe calea Domnului recunoaşte 
autoritatea lui Dumnezeu asupra vieţii sale şi se 
preocupă de înţelegerea şi respectarea standardului 
revelat de Acesta.

Calea credinţei 

Expresia „calea credinţei” nu apare explicit în 
Biblie decât în versiunea Cornilescu a textului 
din Fapte 9:2. Totuşi imaginea umblării prin 
credinţă nu este străină apostolilor, căci au 

vorbit adeseori despre umblarea prin Duhul (Gal. 
5:25), umblarea în lumină (1In. 1:6-7) sau umblarea în 
dragoste (2In. 6). Toate aceste formulări subliniază un 
detaliu particular al vieţii creştine, dar elementul care 
le adună pe toate într-unul este „credinţa”. De fapt, 
calea credinţei este o formulă care surprinde bine 
ceea ce doreşte să spună Apostolul când vorbeşte 
despre umblarea prin credinţă în 2Cor. 5:1-10. Încă 
din capitolul 4, Pavel anunţa că preocuparea sa şi a 
colegilor săi din grupul apostolic este de a lucra cu 
energia dată de omul interior, în ciuda faptului că trupul 
fizic este supus legilor fizice şi se degradează de la 
o zi la alta, pentru că nu se lasă impresionat de ceea 
ce se vede cu ochiul fizic şi este trecător, ci de ceea 
ce se vede prin vedere spirituală şi este veşnic. Apoi 
foloseşte analogia cortului, un tablou specific nomazilor, 
pentru a vorbi despre realitatea trupească în curs de 
degradare şi despre realitatea spirituală în curs de 
sosire. Sugerând învierea, Pavel continuă cu imaginea 

corturilor şi afirmă că un cort îl va acoperi pe celălalt, 
adică cel nou va fi înălţat peste cel vechi. Ca făcător 
de corturi ce era, Pavel ştia ce spune, iar montaniarzii 
ştiu ce înseamnă un cort cu două foiţe. Totuşi, imaginea 
aceasta are limitările ei. Bunăoară, nu putem să 
înţelegem că noua fiinţă trecută prin experienţa învierii 
este nouă doar la suprafaţă, în aparenţă, iar în interior 
vechea entitate este păstrată. Învierea nu este doar o 
cosmetizare, ci o transformare substanţială. Ştim sigur 
că realitatea fizică este temporară şi nu este ultima, 
definitiva, adevărata casă, motiv pentru care trăim 
în aşteptarea celei viitoare exersând credinţa. Astfel, 
umblarea prin credinţă descrie modul în care trăim în 
lumea fizică în ciuda lipsurilor ei, în aşteptarea intrării 
în lumea pregătită de Domnul, considerată „acasă”. 

Umblarea aceasta este într-atât de coordonată de 
Dumnezeu încât până şi faptele bune sunt pregătite 
tot de El (Ef. 2:10). Dacă aşa stau lucrurile, atunci 
suntem lipsiţi de merite, care îi aparţin în întregime lui 
Dumnezeu, iar spiritualitatea creştină este în contrast 
cu spiritualitatea fariseilor construită pe merite. 
Analogia folosită de Domnul Isus este cea a robului 
în relaţie cu stăpânul său: robul era obligat să asculte 

poruncile stăpânului care primea tot creditul fără să 
rămână îndatorat cu ceva robului său (Luca 17:7-10).

Aşadar, credinţa este un al şaselea simţ prin care 
percepem realitatea spirituală care este mai reală 
decât lumea fizică, aşa cum este şi Dumnezeu. Câtă 
vreme Dumnezeu Însuşi nu poate fi perceput prin 
simţurile noastre, este cu totul incorect să pretinzi 
că Dumnezeu nu există doar pentru că nu îl vezi sau 
nu Îl auzi. O astfel de afirmaţie este la fel de corectă 
pe cât ar fi afirmaţia unui orb care pretinde că există 
numai ce poate vedea. Şi dacă nu crezi că Dumnezeu 
există, nici nu ar trebui să-ţi permiţi să-I judeci lucrările 
Sale. Dacă eşti nemulţumit de modul în care lucrează 
înseamnă că nu înţelegi înţelepciunea Lui prin care 
le face pe toate. Nu e nicio ruşine să admiţi că eşti 
inferior ca înţelepciune lui Dumnezeu, dar pretenţia 
că Dumnezeu ar trebui să-ţi dea ţie socoteală pentru 
acţiunile Sale este cu totul arogantă.

Prin urmare, Calea credinţei vorbeşte spre încrederea 
pe care o are omul în cuvintele lui Dumnezeu, pentru 
că Dumnezeu este singurul atotînţelept.

   >>
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Calea vieţii 

Nici expresia „calea vieţii” nu apare explicit în 
Biblie, dar apare „calea care duce la viaţă” 
chiar în cuvintele Domnului din Predica de 
pe Munte (Matei 7:13-14). În mod evident, 

viaţa reprezintă destinaţia finală, chiar dacă subiecţii 
trebuie să fi fost în viaţă când umblau pe această cale. 
Viaţa de la capătul drumului are o calitate cu totul 
superioară vieţii experimentate în mod curent. Ceea 
ce face această cale să iasă în evidenţă este că sunt 
puţini cei ce se află pe ea. Prin faptul că analogia apare 
la sfârşitul unui discurs atât de important şi moralizator 
cum este Predica de pe Munte, ni se sugerează că sensul 
analogiei este acela că umblarea pe cale ar însemna 
respectarea recomandărilor făcute de Domnul în predica 
Sa. 

Evanghelistul Ioan foloseşte imaginea căii împreună 
cu cea a locuinţei permanente spre care conduce ea 
şi identifică această cale cu Domnul Însuşi.  Cuvintele 
Sale sunt celebre şi au fost frecvent invocate pentru a 
susţine caracterul unic şi exclusivist al mântuirii oferite 
de Domnul Isus care spunea: „Eu sunt Calea, Adevărul 
şi Viaţa. Nimeni nu vine la Tatăl decât prin Mine” (14:1-
4). Din moment ce numai Fiul L-a văzut pe Tatăl, numai 

El poate vorbi cu autoritate despre Dumnezeu. Tatăl 
Însuşi L-a recunoscut pe Fiul drept singurul care Îl putea 
reprezenta în mod corespunzător înaintea oamenilor. 
Mai mult, Tatăl se identifică atât de mult cu Fiul încât 
Dumnezeu-Tatăl cel nevăzut poate fi văzut în Fiul. 
Expresia „calea, adevărul şi viaţa” comunică un singur 
lucru cu ajutorul a trei cuvinte coordonate, ca şi cum ar 
spune „adevărata cale spre viaţă”. Acest artificiu retoric 
este cunoscut ca hentriadă, adică un singur lucru spus 
prin trei cuvinte. În mod tradiţional, această afirmaţie 
este interpretată ca trimiteri la trei lucruri diferite şi 
se filosofează pe marginea naturii divine a Domnului. 
Este adevărat că Domnul Isus deţine adevărul despre 
Dumnezeu şi despre toate lucrurile şi este adevărat că El 
are viaţa în Sine Însuşi fără a deriva din alte surse. Totuşi 
din contextul afirmaţiei reiese foarte clar că Domnul 
doreşte să fie foarte practic când vorbeşte despre 
destinaţia sa finală, înapoi la Tatăl, şi a tuturor ucenicilor 
Săi, cărora le pregăteşte un loc acolo. Prin urmare, 
toţi trebuie să se angajeze să umble pe acest drum cu 
destinaţie sigură. 

De aici interpretarea „adevărata cale a vieţii” sau 
„adevărata cale spre viaţă”. Ioan a folosit şi hendiada 

(un singur lucru spus prin două cuvinte) când a vorbit 
despre „adevăratul har” pe care L-a adus Domnul 
prin întruparea Sa („harul şi adevărul”, 1:17), despre 
„naşterea duhovnicească” (lit. „din apă şi din duh”, 3:5), 
despre „adevărata închinare duhovnicească” (lit. „în duh 
şi în adevăr”, 4:24), despre lucrările Sale miraculoase (lit. 
„semne şi minuni”, 4:48), despre învierea spre o nouă 
viaţă (lit. „învierea şi viaţa”, 11:25).

Într-o lume care a desfiinţat absolutele şi promovează 
alternativele pentru toate situaţiile din viaţă, minore sau 
majore, pretenţia Domnului că doar El ştie să conducă 
spre Dumnezeu poate părea unora ofensatoare prin 
exclusivismul ei absolut. Domnul invoca în apărarea 
Sa propriile afirmaţii şi lucrări. Ucenicii Săi erau acolo 
ca să confirme aceste argumente. Pentru toţi cei care 
se mulţumesc cu o viaţă scurtă şi nu aspiră înspre o 
viaţă de calitate şi fără sfârşit, pretenţia Domnului de 
a cunoaşte singurul drum spre această destinaţie nu 
trebuie să îngrijoreze.

Tot Domnul a folosit analogia turmei din staulul a cărui 
uşă şi Păstor era El (10:7-10). Viaţa oilor se desfăşoară 
în două contexte, amândouă având ca referent comun 
uşa: dincolo de uşă unde găsesc păşunea şi dincoace de 
uşă unde găsesc protecţia de duşmani. Când afirmă că 

este Uşa, Domnul subliniază că numai cine trece prin el 
poate avea parte de aceste două beneficii substanţiale 
pentru viaţă. Şi de această dată Domnul Isus subliniază 
relaţia apropiată dintre El şi Tatăl, bazată pe cunoaştere 
reciprocă şi ascultare de voia Tatălui. Totuşi, din această 
analogie nu reiese că se are în vedere viaţa după moarte, 
ci doar resursele necesare pentru viaţa curentă.

A umbla pe calea spre viaţă înseamnă a-L 
cunoaşte pe Domnul Isus ca Mântuitor şi 
Domn. Nu trebuie să mai cauţi alte experienţe 
spirituale sau alţi lideri spirituali. Dacă L-ai 

întâlnit pe Isus, căutarea a luat sfârşit. El este răspunsul 
lui Dumnezeu la nevoile cele mai adânci ale omului. 
El este chipul Dumnezeului nevăzut, oglindirea slavei 
Lui şi întipărirea fiinţei Lui. Cine S-a întâlnit cu Isus îi 
este suficient. Cine crede în Fiul are comuniune cu 
Dumnezeu. Astăzi eşti invitat să umbli pe Cale şi să te ţii 
pe Cale.

În mesajele următoare vom parcurge diversele stadii ale 
uceniciei creştine privite tocmai din această perspectivă 
a umblării pe cale: intrarea pe poartă îngustă, umblarea 
pe cale şi încheierea căii. 
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Cine aduce mulţumiri ca jertfă, acela Mă proslăveşte, şi celui ce veghează asupra căii lui, aceluia îi voi arăta 
mântuirea lui Dumnezeu.” (Psalmul 50:23)

Conform versetului 23 din Psalmul 50, mulţumirea este un mod de a trăi relaţia cu Dumnezeu, este 
caracteristica omului născut din nou şi atitudinea unei inimi conectate la Dumnezeu. 

Conştienţi de importanţa însuşirii acestui mod de a trăi şi de faptul că această virtute începe să fie tot mai rar 
întâlnită printre noi, am ales tema conferinţei de copii. Conferinţa a avut loc în data de 04.11.2023, orele 10:00 
– 12:00 la Biserica Creştină după Evanghelie „Betel” din Codlea. Tema conferinţei a fost „Mulţumirea”, având ca 
scop conştientizarea şi învăţarea copiilor să deprindă un comportament mulţumitor în orice context şi pentru 
orice lucru.

La conferinţă au participat în jur de 200 de persoane, dintre care în jur de 40 tineri voluntari şi lucrători de 
copii şi peste 160 de copii. Programul conferinţei a constat în cântări şi rugăciuni despre mulţumire, cântări şi 
poezi despre mulţumire din partea copiilor şi a grupurilor de copii, prezentarea versetului din Psalmul 50:23 şi 
mesajului biblic ce a fost expus printr-o scenetă din secvenţe ale unor oameni din Biblie ce au arătat o atitudine 
mulţumitoare.  

Suntem recunoscători lui Dumnezeu pentru fiecare moment trăit şi fiecare lucru experimentat în cadrul 
conferinţei şi ne rugăm ca fiecare copil (şi adult) să trăiască siguranţa că Dumnezeu face toate lucrurile bune şi 
să învăţăm să fim mulţumitori indiferent de ceea ce Dumnezeu îngăduie în vieţile noastre şi pentru orice lucru.

Oara SCURTU

Conferinţă de copii,  
judeţul Braşov
4 noiembrie 2023
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Certitudinea fericirii

1-7 ianuarie

2024

SĂPTĂMÂNA DE 

RUGĂCIUNE

Anul 2023 se încheie cu enorm de multe tulburări la nivel mondial. Războaiele începute nu s-au încheiat, 
ci s-au multiplicat. Estul Europei este cuprins de război, iar, mai nou, orientul este marcat de impactul 
războiului. La nivel declarativ lucrurile stau la fel, vorbele aduc mai degrabă război decât pace, mai degrabă 
ură decât reţinere şi mai degrabă distrugere decât linişte. Oamenii pier, indiferent de rasă şi de religie, de 

statut şi de vârstă, oamenii experimentează cruzimi pe care nu ni le-am imaginat şi nu ni le-am fi dorit în generaţia 
noastră. Creştinii sunt aici, în acest chin, prinşi în această agitaţie şi în această plămădeală mârşavă. Unii dintre ei privesc 
spre texte ca cele din Matei 5:1-12 şi se întreabă dacă mai există ceva dincolo de plâns şi prigoană. Alţii s-au resemnat 
cu o viaţă oprimată, aşezată sub tot felul de încercări. Pentru alţii, mila şi inima curată le mai sunt singurele repere 
funcţionale practic şi la nivel de duh.

Observând această panoramă, anul acesta, în timpul săptămânii de rugăciune, vom poposi în Evanghelia după Matei, în 
capitolul 5, deschizând într-o măsură mică uşa cuvintelor Mântuitorului pentru a privi prin ele la realitatea afirmată de 
Hristos - CERTITUDINEA FERICIRII. 

Dincolo de plâns şi de prigoană, dincolo de milă şi alergare după desăvârşire, dincolo de umblarea în sărăcie de duh 
şi în blândeţe, Hristos ne vorbeşte despre certitudinea fericirii. Cuvintele Mântuitorului nu se opresc la experienţa 
terestră a vieţii de credinţă, chiar dacă aceasta ar fi pacea şi inima curată sau suprimarea libertăţilor existenţiale şi 
lacrimile, ci trece spre dimensiunea eternă acolo unde fericirea este o certitudine. Din această cauză, fiecare zicere a 
Mântuitorului, fie că este una greu de suportat sau una uşor de acceptat, are o rezultantă în fericire. Fericirea celor 
săraci în duh este împărăţia cerurilor, pentru cei care plâng mângâierea este fericirea finală, pentru cei blânzi fericirea 
este transpusă în protecţia de care au parte, celor flămânzi şi însetaţi după Dumnezeu, neprihănirea le este fericirea 
care îi satură, cei milostivi vor fi fericiţi prin mila care se întoarce peste ei, cei cu inima curată vor avea certitudinea 
fericirii de a-L vedea pe Dumnezeu, cei împăciuitori vor fi fericiţi deoarece vor fi recunoscuţi ca fii ai păcii, iar fericirea 
celor prigoniţi este raiul lui Dumnezeu. Fascinant! Niciun credincios, indiferent de experienţa în care se află, nu este 
exclus de la fericire. Certitudinea fericirii este garantată fiecăruia, o spune Hristos.

Ce speranţă, ce har şi ce bucurie. Nimeni nu ar putea garanta fericirea omului. Nicio ideologie şi niciun sistem social 
nu ar putea emite o constituţie, prin care, dincolo de experienţa fiecărui om, să garanteze fericirea prin resurse proprii. 
Hristos o face, e Singurul care, dincolo de toate aceste experienţe, mai mult sau mai puţin plăcute, garantează fericirea. 
Privim cu bucurie spre această cuvântare a lui Hristos având în minte certitudinea fericirii.

Emanuel DOBRIN
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Luni - 1 ianuarie 2024 | Cerul, fericirea 
celor săraci în duh.
„Ferice de cei săraci în duh, căci a lor este Împărăţia 
cerurilor” Matei 5:3
Alte texte: Col. 1:13, 1 Tes. 2:12, 1 Cor. 15:50

Isus Hristos începe cuvântarea atribuind împărăţia cerurilor celor 
săraci în duh. Această stare, de a fi sărac în duh, nu înseamnă 
sărăcie materială, aşa cum a considerat Francisc de Asissi, nici 
handicap fizic şi nici incapacitate mentală sau prostie. A fi sărac 

în duh are de-a face cu părerea pe care omul o are despre sine 
şi cu starea de evlavie faţă de Dumnezeu. În mod detaliat „a fi 
sărac în duh” poate fi înţeles, în primul rând, ca „a fi umil în duh”, 
având de-a face cu atitudinea interioară a gândirii despre sine şi 
despre Dumnezeu. În al doilea rând, „a fi sărac în duh” înseamnă o 
recunoaştere a nevoii şi a dependenţei totale de Dumnezeu, fapt 
care pune în evidenţă relaţia omului cu Dumnezeu. La urma urmei, 
omul va fi întotdeauna dependent de Dumnezeu. În al treilea rând, 
expresia „a fi sărac în duh” poate fi înţeleasă ca atitudinea prin 
care omul se expune în faţa lui Dumnezeu pentru a fi locuit de El. 
Exprimă o golire totală pe care omul trebuie să o experimenteze 
pentru a putea fi umplut de Duhul Sfânt.

A fi sărac în duh este o trăire în credinţă, o necesitate a vieţii de 
credinţă. Fără această stare Dumnezeu nu oferă împărăţia. Este o 
chemare la un tipar profund a cărui finalitate este Dumnezeu Însuşi 
în splendoarea Împărăţiei sale. Dar chiar dacă „a fi sărac în duh” 
este parte integrantă a vieţii de credinţă, fericirea creştinului nu este 
dată de o trăire permanentă într-o sărăcie a duhului neînţeleasă 
de lume, ci de ceea ce urmează – împărăţia cerurilor. Creştinul 
nu este fericit pentru că este sărac în duh, ci pentru că primeşte 
împărăţia lui Dumnezeu. Această împărăţie se manifestă deja. Ea 
este în cei care îl urmează pe Hristos. Astfel, cel „sărac în duh” 
primeşte împărăţia cerurilor. Apoi, în viitor, împărăţia lui Dumnezeu 
va avea o dimensiune eternă. Atunci, cel care acum este „sărac în 

duh” va experimenta împărăţia lui Dumnezeu fără a mai fi nevoit să 
fie „sărac în duh”. Împărăţia veşnică pe care o primesc cei „săraci 
în duh” nu este o repetare eternă a trăirii în sărăcia duhului, ci 
înseamnă „a fi ca El” (1 Ioan 3:2). Nimic de pe pământ nu se va 
repeta în cer. Esenţa va fi alta. Împărăţia veşnică pe care o primesc 
cei care acum sunt săraci în duh nu este o reluare a gândirii umile 
sau a degradării sub care stau în prezent. Acolo trupurile vor fi de 
slavă, iar degradarea mentală nu va mai avea loc. Împărăţia pe care 
Dumnezeu o atribuie celor săraci în duh este o stare veşnică în 
prezenţa Lui, fără a mai experimenta esenţa stricată a niciunui lucru 
de pe pământ. Împărăţia lui Dumnezeu ca fericire a celor săraci în 
duh este acea stare şi acel loc în care Dumnezeu nu mai cere nici 
pocăinţă, nici credinţă şi nici rugăciuni de iertare, ci El va fi totul în 
toţi, iar noi vom fi parte a împărăţiei Fiului dragostei Lui. Din această 
cauză, oricât de fascinantă şi idealizată ar fi trăirea „sărac în duh”, ea 
nu este fericirea în sine, sărăcia în duh se trăieşte temporar, limitat şi 
se desfăşoară sub amprenta entropiei fizice. Împărăţia lui Dumnezeu 
este fericirea viitoare şi eternă pentru care acum trăim săraci în duh.

Timpul de laudă şi mulţumire:
1. Pentru împărăţia veşnică pregătită pentru toţi cei credincioşi.
2. Pentru că în împărăţia Lui vom fi ca El, nu vom retrăi experienţa 

de pe pământ.
3. Pentru că El şi împărăţia Lui sunt fericirea noastră veşnică.
4. Deoarece experimentăm deja împărăţia lui în noi.

Timpul de smerenie, pocăinţă şi cerere:
1. Ne smerim şi ne pocăim pentru toate momentele în care am 

trăit ca şi când am uitat că ne aşteaptă fericita împărăţie a lui 
Dumnezeu.

2. Cerem Domnului să ne ajute să trăim în această stare de „a fi 
sărac în duh” cu speranţa neclintită a primirii împărăţiei veşnice.

3. Cerem har şi îndurare ca şi alţii să primească, prin pocăinţă, 
fericirea raiului veşnic.

„Harul Domnului nostru Isus Hristos să fie cu duhul vostru! Amin.”  
(Filimon 1:25)

Marţi - 2 ianuarie 2024 | Mângâierea, 
fericirea celor care plâng
„Ferice de cei ce plâng, căci ei vor fi mângâiaţi!” Matei 5:4

Şi pentru cei care plâng Hristos rosteşte fericirea: mângâierea! 
După ce a vorbit despre fericirea celor săraci în duh, Domnul 
Isus aduce în discuţie o dimensiune emoţională, sentimentală, 
a fiinţei umane: plânsul. Cei care plâng par a fi mai afectaţi 

decât cei care sunt doar săraci în duh, tocmai din această adăugire a 
lamentaţiei. Cu toate că în viaţa de zi cu zi există şi situaţii pozitive 
care nasc lacrimi (Gen. 33:4, 43:30, 45:14  etc.), în cele mai multe 
împrejurări, plânsul este provocat de slăbiciunea umană şi de 
situaţiile complicate care dezechilibrează omul (Estera 4:3, Fp. 20:37, 
Marcu 5:38 etc.). Şi mai mult decât atât, prorocul Ieremia plânge 
tocmai din cauza lipsei mângâierii (Plg. 1:16-17). E posibil ca această 
rostire a Domnului să fie un citat din Isaia 57:18 „I-am văzut căile, şi 
totuşi îl voi tămădui; îl voi călăuzi şi-l voi mângâia, pe el şi pe cei ce 
plâng împreună cu el”. În această profeţie este anunţată mângâierea 
celor care plâng.

Însă plânsul se naşte şi din conştientizarea stării de păcat faţă de 
Dumnezeu şi din dorinţa eliberării de sub puterea distrugătoare a 
păcatului. Fără a specifica în mod clar despre ce fel de plâns este 
vorba, Hristos afirmă simplu certitudinea fericirii prin mângâierea 
venită în urma plânsului. Astfel, dacă plânsul despre care vorbeşte 
Hristos are ca urmare mângâierea, înseamnă că Hristos rezonează 

cu această stare de lamentaţie. Suntem însă îndreptăţiţi să 
considerăm că şi aici plânsul poate fi asociat cu dorinţa iertării 
păcatelor, mai ales că, de multe ori în Scriptură, tânguirea este 
asociată cu păcatul, omul fiind îndemnat să-şi plângă păcatul (Isaia 
22:12, Iacov 4:9, Ioel 1:5, Jud. 2:4, Luca 22:62 etc.) de care trebuie să 
se pocăiască. Însă nu tânguirea în sine aduce fericirea, ci mângâierea 
este fericirea celor care plâng. Fără această mângâiere, plânsul ar fi 
o experienţă continuă şi groaznică după cum constată Ieremia (Plg. 
1:16-17).   

Iată câteva situaţii care arată felul în care vor fi mângâiaţi cei care 
plâng. (1) Cei care îşi plâng păcatele vor fi mângâiaţi prin iertarea 
acestor păcate (Matei 9:5, Luca 7:47-48 etc.). Totul merge până în 
punctul în care cel iertat, de această dată David, afirmă: „Ferice de 
cel cu fărădelegea iertată” (Psalm 32:1). Astfel, fericirea vine doar 
după mângâierea păcătosului prin iertarea lui. (2) Cei care plâng din 
cauza nedreptăţilor care li se fac vor fi mângâiaţi prin întâlnirea cu 
Hristos. Mângâierea Lui nu va fi neapărat eliminarea nedreptăţilor, 
ci odihna oferită în El Însuşi. Aceşti oameni, „trudiţi şi împovăraţi” 
sunt chemaţi de Hristos pentru a primi odihnă (Matei 11:28). (3) 
Şi cei care plâng starea decăzută a altor oameni vor fi mângâiaţi. 
Părinţii care plâng pentru copiii lor, oamenii lui Dumnezeu care 
plâng păcatul poporului (Neemia 1:4), toţi vor fi mângâiaţi prin 
ascultarea rugăciunilor. (4) Cei care plâng din cauza prigoanei 
datorate credinţei în Hristos (Evrei 11:36-38) vor fi de asemenea 
mângâiaţi. Dumnezeu le va răsplăti veşnic. Astfel, nu plânsul în sine 
este fericirea despre care vorbeşte Domnul, ci mângâierea celor 
care plâng este cu certitudine o fericire.  
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Timpul de laudă şi mulţumire:
1. Îl lăudăm pentru că este Părintele îndurărilor şi Dumnezeul 

oricărei mângâieri (2 Corinteni 1:3).
2. Îi mulţumim lui Dumnezeu, pentru că atunci când am realizat că 

suntem păcătoşi şi am mărturisit păcatele cu lacrimi de pocăinţă, 
ne-a iertat.  

3. Mulţumim că în urma tristeţii, El a adus alinare şi mângâiere în 
nădejdea transformării prin credinţă.

4. Mulţumim Domnului chiar şi pentru încercările vieţii cu nădejdea 
că într-o zi El va şterge orice lacrimă din ochii noştri.

Timpul de smerenie, pocăinţă şi cerere:
1. Ne pocăim pentru clipele în care nu am vrut să ne smerim, fiind 

nepăsători faţă de Cuvântul Evangheliei.
2. Ne smerim să putem accepta de fiecare dată voia lui Dumnezeu 

în vieţile noastre.
3. Ne cerem iertare pentru că empatizăm puţin cu cei care sunt 

adesea greu încercaţi.
4. Cerem lui Dumnezeu mângâierea celor întristaţi din diferite 

cauze (păcat, boală etc.)

„Este mai bine să-l iertaţi şi să-l mângâiaţi” (2 Corinteni 2:7)

Miercuri - 3 ianuarie 2024 | Pământul, 
fericirea celor blânzi
„Ferice de cei blânzi, căci ei vor moşteni pământul!”  
Matei 5:5
Alte texte: Psalmii 37:11, 1 Timotei 6:11, 2 Timotei 4:2, Iacov 3:13

Ce înseamnă să fii blând? Din nefericire, oamenii asociază 
blândeţea cu naivitatea sau cu credulitatea. Omul 
blând pare să fie omul care tace şi nu spune mai nimic. 
Dumnezeu S-a descoperit lui Ilie însă într-un susur blând 

(1 Împăraţi 19:12). Scriptura vorbeşte despre Moise (Numeri 12:2) 
şi Domnul Isus (Matei 11:29) ca fiind blânzi, astfel că imaginea 
amintită mai sus în mod sigur nu e valabilă în aceste situaţii. 
Blândeţea în Scriptură are de a face cu capacitatea personală de 
autocontrol. În mod natural, suntem gata de război sau de ceartă, 
însă oamenii lui Dumnezeu se pot controla cu scopul de a trăi 
pentru gloria Domnului.

Fericirea celor blânzi, spune Domnul Isus, este că vor moşteni 
pământul. Acesta este un citat din Psalmul 37:11 - „Cei blânzi 
moştenesc ţara şi au belşug de pace.” În acest context, David 
observă că în timp cei toţi cei mânioşi, iuţi, supărăcioşi sau răi, 
vor fi nimiciţi, cei ce se pot controla, adică cei blânzi, vor moşteni 
ţara împreună cu un belşug de pace. Această bucurie a moştenirii 
pământului prin blândeţea personală nu se potriveşte nicidecum 
cu perspectiva lumii noastre. În general vorbind, oamenii consideră 
că pentru a avea ceva, trebuie să te lupţi prin orice mijloc posibil. 
Scopul scuză mijloacele. Expresia „a călca peste cadavre” reflectă 
exact această mentalitate a obţinerii de lucruri prin forţa fizică. În 
sistemul de valori al Scripturii, însă, lucrurile stau exact invers. 

Lucrurile pentru care se luptă oamenii lumii vor fi primite în mod 
gratuit prin harul lui Dumnezeu, de aceia care sunt blânzi. Nu 
există nicio justificare pentru forţă şi duritate. Omul lui Dumnezeu 
este îndemnat să caute blândeţea (1 Timotei 6:11), să slujească 
cu blândeţe (2 Timotei 4:2), iar faptele lui să reflecte blândeţea 
înţelepciunii (Iacov 3:13). Prin voia Sa, Dumnezeu îngăduie uneori 
celor blânzi să „moştenească pământul”, adică să primească prin 
harul Lui anumite posesiuni care ţin de viaţa de pe pământ fără 
ca ei să se lupte foarte mult pentru ele. Astfel de favoruri pe care 
Dumnezeu le face produc o bucurie şi o fericire aparte în viaţa 
oamenilor. Însă, această fericire va culmina cu moştenirea unui 
cer nou şi al unui pământ nou de către toţi aceia care sunt blânzi 
în virtutea faptului că şi-au pus credinţa în Isus Hristos. Iar acolo 
fericirea va fi desăvârşită!

Timpul de laudă şi mulţumire:
1. Îl lăudăm pe Dumnezeu pentru că ne-a arătat în mod desluşit 

blândeţea divină în Fiul Său, Domnul Isus. 
2. Îi mulţumim Domnului pentru făgăduinţa Lui nespus de mare şi 

scumpă a moştenirii pământului de către noi, oamenii Săi. 
3. Îi suntem recunoscători Domnului pentru reînnoirea minţii 

noastre prin care vedem viaţa pe pământ în lumina valorilor 
divine. 

Timpul de smerenie, pocăinţă şi cerere:
1. Ne pocăim înaintea Domnului pentru momentele în care ne-am 

dorit să obţinem lucruri prin forţă şi nu cu duhul blândeţii. 
2. Îi cerem Domnului să ne ajute să trăim cu o mentalitate biblică a 

blândeţii în lumea noastră. 
3. Ne rugăm ca liderii lumii să dea dovadă de blândeţe în politicile 

lor, văzând din nou realitatea cruntă a războiului. 

„Blândeţea voastră să fie cunoscută de toţi oamenii.” (Filipeni 4:5)

Joi - 4 ianuarie 2024 | Neprihănirea, 
fericirea celor care o caută
„Ferice de cei flămânzi şi însetaţi după neprihănire, căci ei 
vor fi săturaţi!” Matei 5:6

Î
n lume, cei mai mulţi oameni sunt flămânzi şi însetaţi după 
bogăţie şi slavă, după o viaţă confortabilă şi uşoară şi sunt 
obsedaţi adesea de frumuseţea fizică şi de tot ce aduce confort 
şi plăcere carnală. Chiar şi între creştini sunt mulţi care caută 

şi tânjesc după aceste lucruri. Ce trist! Însă, a flămânzi şi a înseta 
după a trăi o viaţă evlavioasă şi a birui păcatul este o calitate atât de 
rară şi aşa de puţini oameni aleg o astfel de cale! Dar aceasta este 
adevărata fericire (Matei 7:13-14). 

Această stare de tânjire după neprihănire poate fi înţeleasă în câteva 
moduri. În primul rând, omul flămând şi însetat după neprihănire 

este omul care tânjeşte şi este pasionat de voia lui Dumnezeu. 
Pentru un asemenea „flămând şi însetat”, Cuvântul lui Dumnezeu 
este reperul tuturor gândurilor şi acţiunilor pe care le are. El caută 
cu tot dinadinsul să fie plăcut lui Dumnezeu, nu prin meritele şi 
capacităţile lui, ci prin ceea ce Dumnezeu face, prin jertfa Domnului 
Hristos. Cum este săturat un astfel de om care tânjeşte după 
neprihănire? Primeşte, prin credinţa în Hristos, starea după voia 
lui Dumnezeu, starea de neprihănire cerută de justiţia divină şi de 
cugetul lui. El ştie că nimeni altcineva nu poate potoli, nu poate 
sătura o asemenea foame şi sete (Romani 3: 22). În al doilea rând, 
un astfel de om tânjeşte după o stare continuă şi tot mai profundă 
de sfinţenie (1 Petru 1:15-16). Nu îi sunt suficiente reperele morale, 
ci vrea sfinţenia. Pentru el, fiecare provocare a vieţii reprezintă o 
nouă oportunitate de a trăi în neprihănirea cerută de Dumnezeu. 
Daniel este un bun exemplu: în ciuda interdicţiilor a continuat 
rugăciunea. Cum este săturat un astfel de om? Este sfinţit prin 
Cuvânt (Ioan 17:17) şi Dumnezeu îi oferă Duhul cel Sfânt pentru 
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a putea trăi în sfinţenie (Tit 3:5). În al treilea rând, cel flămând şi 
însetat după neprihănire tânjeşte după a avea o natură dreaptă. 
În orice împrejurare, luptă până la sânge împotriva oricărui lucru 
care îl poate întina. În faţa a tot ce presupune compromisul, el 
are o dorinţă puternică de a birui orice păcat. El luptă să devină 
asemenea lui Hristos (1 Ioan 3:7; 2:6). Cum va fi săturat acest om? 
Va fi biruitor (Romani 12:21, 1 Ioan 2:13-14). În al patrulea rând, 
cel flămând şi însetat după neprihănire tânjeşte să vadă dreptatea 
şi cinstea promovate în lume. Iosif ne dă un asemenea exemplu: 
trăind în sfinţenie, a fost săturat. Cum? Potifar a ajuns să-L vadă pe 
Dumnezeul lui Iosif. Aici este fericirea supremă de a fi săturat – cei 
din jur să ajungă să-l vadă pe Dumnezeul tău în tine. 

Timpul de laudă şi mulţumire:
1. Îl lăudăm pentru Modelul Suprem de trăire în neprihănire - viaţa 

Domnului Isus.
2. Îi mulţumim Domnului pentru că ne satură foamea şi setea după 

neprihănire.
3. Îi mulţumim lui Dumnezeu pentru că, prin jertfa Fiului Său 

Isus Hristos, ne-a oferit şi continuă să ofere tuturor care cred, 
neprihănirea Lui.

4. Îi mulţumim că ne-a pus la dispoziţie toate resursele necesare 
pentru a putea ieşi biruitori în lupta împotriva oricărui păcat 
(sângele Mielului, Duhul Sfânt, Cuvântul, rugăciunea etc.). 

Timpul de smerenie, pocăinţă şi cerere:
1. Ne pocăim şi ne smerim pentru că, între cei numiţi creştini, sunt 

încă mulţi flămânzi şi însetaţi după lucruri lumeşti şi nu după 
neprihănire.

2. Ne pocăim de toate păcatele care încă mai câştigă biruinţă asupra 
noastră şi ne întinează viaţa, unele considerate neînsemnate 
(bârfa, invidia, mânia, minciuna, flirtul etc).

3. Cerem Domnului înţelepciunea de a face din căutarea Împărăţiei 
lui Dumnezeu şi a neprihănirii Lui prioritatea noastră. 

4. Cerem Domnului puterea de a ieşi învingători în lupta împotriva 
oricărui păcat conştient din viaţa noastră şi chiar să ne ajute 
să învăţăm să ne cerem iertare şi pentru cele săvârşite în mod 
inconştient.

„Aşteptarea celor neprihăniţi nu va fi decât bucurie” (Proverbe 10:28)

Vineri - 5 ianuarie 2024 | Mila, fericirea 
celor milostivi
„Ferice de cei milostivi, căci ei vor avea parte de milă!”  
Matei 5:7
Alte texte: Proverbe 14:31, Luca 6:36, 15: 20, Evrei 10:34

Şi cei milostivi se vor bucura de fericire, aşa cum Însuşi 
Mântuitorul îi asigură în această cuvântare. Înţelegerea 
termenului milostiv (gr. elehemon), are de a face cu două 
nuanţe de sens care exprimă, mai întâi o atitudine a inimii, 

apoi reacţia inimii materializată într-o acţiune. Sentimentul de 
compasiune este o stare a inimii care trebuie să ducă numaidecât 
la actul milei faţă de semenii care sunt în necaz. Suntem chemaţi să 
fim milostivi, plini de compasiune, mai ales pentru cei care greşesc 
faţă de Dumnezeu şi faţă de noi. Ocaziile nu ne lipsesc, de oameni 
milostivi fiind nevoie oricând. Zilnic sunt întâlniţi oameni care au 
nevoie de prezenţa fizică a unui milostiv. De fiecare dată atitudinea 
inimii trebuie să fie acţiune pragmatică. Ajutorarea, iertarea, 
mângâierea, încurajarea şi sprijinul sunt expresia inimii omului 
milostiv. O imagine a milostivirii e construită în pilda samariteanului 
milos, la sfârşitul căreia Hristos spune „du-te de fă şi tu la fel” (Luca 
10:33). 

Bineînţeles că mila faţă de alţii poate fi arătată şi prin a ierta păcatele 
lor faţă de tine (Matei 6:14), prin a-ţi împărţi hrana cu ei (Isaia 58:7), 
prin a te ruga pentru ei (Deuteronom 15:7) sau prin diverse alte 
modalităţi. Modelul milostivirii este Dumnezeu (Luca 6:36). Sfintele 
Scripturi îl descriu ca fiind milos (Psalmul 145:8-9, 102:13, Ieremia 
15:5, Maleahi 3:17) şi de asemenea, Domnul Isus este plin de milă 
(Matei 9:36-37,14:14,15:32, 20:34, Marcu 1:41, 5:19, 6:34, 8:2). 

Promisiunea fericirii făcută de Domnul Isus pentru toţi cei milostivi 
este exprimată prin acelaşi fel de răspuns: vor avea parte de milă. 
Astfel, chiar dacă e mai ferice să dai (Fapte 20:35), nu a avea milă de 
alţii este fericire supremă în sine, ci fericirea este dată de faptul că 
la rândul tău vei avea parte de milă. Mila Domnului de care vor avea 

parte milostivii se arată prin: (1) Nu ne face după păcatele noastre 
(Psalm 103:10). Este forma profundă de milă de care Dumnezeu 
ne face parte. (2) Ne va lua să fim cu El pentru totdeauna (1 
Tesaloniceni 4:17, 1 Corinteni 15:52). Ce milă! Până acolo încât 
ne ia în prezenţa Lui. (3) Ne va răsplăti în ziua judecăţii: „Veniţi 
binecuvântaţii Tatălui meu de moşteniţi Împărăţia, care v-a fost 
pregătită [...]. Căci am fost flămând şi Mi-aţi dat de mâncat; Mi-a fost 
sete şi Mi-aţi dat de băut; am fost străin şi M-aţi primit; am fost gol şi 
M-aţi îmbrăcat; am fost bolnav şi aţi venit să Mă vedeţi; am fost în 
temniţă şi aţi venit pe la Mine. [...] Adevărat vă spun că, ori de câte 
ori aţi făcut aceste lucruri unuia din aceşti foarte neînsemnaţi fraţi ai 
Mei, Mie Mi le-aţi făcut” (Matei 25:34-40). Este extraordinar de câtă 
milă ne bucurăm după puţina milostivire pe care o facem. (4) Când 
suntem ajutaţi de alţi fraţi, când alţii se roagă pentru noi sau stau 
alături de noi în probleme este tot mila de care avem parte. Biserica 
este o comunitate în care se oferă şi se primeşte milă.

Timpul de laudă şi mulţumire:
1. Îi mulţumim Domnului că a avut milă de noi, ne-a scos din lume, 

iertându-ne şi mântuindu-ne.
2. Îi mulţumim Domnului pentru privilegiul de a ne sluji semenii 

prin milă şi compasiune .
3. Îi suntem recunoscători Domnului pentru că ne-a aşezat în 

mijlocul Bisericii unde putem experimenta mila şi compasiunea 
fraţilor noştri atunci când suntem în încercări sau greşim faţă de 
ei.

4. Îi Mulţumim Domnului pentru răsplătirea pe care ne-a pregătit-o, 
când vom fi cu El pentru totdeauna.

Timpul de smerenie, pocăinţă şi cerere:
1. Ne smerim pentru momentele în care nu am apreciat mila 

Domnului arătată nouă.
2. Ne pocăim pentru momentele de nepăsare, în care nu am avut 

milă faţa de semenii noştri.
3. Cerem Domnului să ne ajute să avem o inimă sensibilă la nevoile 

semenilor noştri şi să răspundem la timp când au nevoie.

Duceţi-vă de învăţaţi ce înseamnă: „Milă voiesc, iar nu jertfă!”  
(Matei 9:13)
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Sâmbătă - 6 ianuarie 2024 | A-L vedea 
pe Dumnezeu, fericirea celor cu inima 
curată
„Ferice de cei cu inima curată, căci ei vor vedea pe 
Dumnezeu!” Matei 5:8
Alte texte: Psalm 24:3-4, Psalm 15, 1 Ioan 3:2

A-L vedea pe Dumnezeu este certitudinea care aduce 
fericire pentru acei oameni a căror inimă este curată. 
Această promisiune poate fi un ecou al cuvintelor lui 
David: „Cine va putea să se suie la muntele Domnului? 

Cine se va ridica până la locul Lui cel sfânt? Cel ce are mâinile 
nevinovate şi inima curată” (Psalm 24:3-4, Psalm 15). Expresia „inima 
curată” arată curăţia dorită de Domnul Isus. În mod firesc, inima 
este „înşelătoare şi deznădăjduit de rea” (Ieremia 17:9) aşa că, de 
multe ori, inima curată pare un obiectiv imposibil de atins. Depăşind 
domeniul moral sau etic al purităţii şi al bunei cuviinţe, „inima 
curată” merge până la ideea de devotament total faţă de Dumnezeu. 
În ciuda căderilor, curăţia inimii este caracteristică persoanei care îl 
iubeşte pe Dumnezeu cu toată inima, cu o loialitate neîmpărţită şi a 
cărei natură interioară este în armonie cu mărturisirea de credinţă 
exterioară pe care o face. Curăţia inimii se referă la integritate 
interioară care se manifestă şi în comportamentul exterior. Astfel, 
creştinul trăieşte cu inima curată, în aşteptarea fericirii de a-L vedea 
pe Dumnezeu.

Dar vederea lui Dumnezeu este deja, de pe pământ, într-o anumită 
măsură, experienţa celor care-L iubesc cu adevărat, a celor care 
perseverează în slujirea Lui „ca şi cum ar fi văzut pe Cel ce este 
nevăzut” (Evrei 11:27b). Ei îl văd pe Dumnezeu prin intermediul 
creaţiei Lui, iar la nivelul experienţei personale, îl văd încă din 
momentul în care au auzit Evanghelia şi s-au pocăit de păcate. Apoi, 
ca şi creştin, pe parcursul vieţii de credinţă, îl vede pe Dumnezeu în 
răspunsurile la rugăciune pe care le primeşte şi în călăuzirea Duhului 
de care are parte. La nivel de trăire practică toată experienţa 
creştină este o umblare cu Dumnezeu şi un mod în care Dumnezeu 
este văzut la lucru în vieţile oamenilor. 

Însă, ceea ce spune Hristos în cuvintele citate, are un sens mai larg. 
În final, cei cu inima curată îl vor vedea pe Dumnezeu aşa cum 
este El (1 Ioan 3:2), iar împlinirea perfectă a acestei promisiuni va 
avea loc doar în cer. A trăi cu inima curată nu este o desăvârşire 
veşnică, omul nu este fericit pentru că este sincer şi cu inima curată. 
Creştinul nu este fericit pentru că trăieşte moral şi etic într-o 
lume imorală. De multe ori, această trăire într-o inimă curată poate 
însemna tot felul de abstinenţe şi de inhibări ale libertăţilor umane. 
Fericirea este dată de faptul că după toată umblarea în curăţia 
inimii, după voia lui Dumnezeu, creştinul îl va vedea pe Dumnezeu. 
Dacă nu am avea această promisiune a vederii lui Dumnezeu faţă în 
faţă, trăirea cu inima curată nu ar avea niciun farmec, ar fi doar un 
palmares etic. Toate faptele bune sunt ca o haină mânjită înaintea 
Domnului (Isaia 64:6). Vederea lui Dumnezeu este infinit superioară 
inclusiv curăţiei inimii în care a umblat creştinul, fiind confirmarea 
curăţiei în care a trăit. Doar atunci, când îl va vedea pe Dumnezeu, 
creştinul va fi fericit fără ca această fericire să mai fie limitată de 
timp sau de altceva. 

Timpul de laudă şi mulţumire:
1. Îl lăudăm pe El, pentru că Îl vedem în creaţie, în lucrările Lui, în 

răspunsurile la rugăciuni etc.
2. Îl lăudăm pe El, pentru că avem parte de promisiunea că într-o zi 

Îl vom vedea faţă în faţă.
3. Îi mulţumim pentru tot ce a pregătit pentru noi atunci când Îl 

vom vedea faţă în faţă.

Timpul de smerenie, pocăinţă şi cerere:
1. Ne smerim pentru ca inimile noastre să fie pe deplin curăţite de 

Hristos, după voia Lui.
2. Ne pocăim pentru că devotamentul nostru faţă de Domnul este 

îndoielnic uneori şi nu suntem neapărat interesaţi de a avea o 
inimă curată.

3. Îi cerem lui Dumnezeu să ne ajute să creştem în sfinţenie având 
înaintea ochilor promisiunea că într-o zi Îl vom vedea.

4. Cerem iertare pentru toată mizeria inimii şi pentru necredinţa 
inimii.

„Îl voi vedea şi-mi va fi binevoitor; ochii mei Îl vor vedea” (Iov 19:27)

Duminică - 7 ianuarie 2024 - dimineaţa 
| Fii ai lui Dumnezeu, fericirea celor 
împăciuitori
„Ferice de cei împăciuitori, căci ei vor fi chemaţi fii ai lui 
Dumnezeu!” Matei 5:9
Alte texte: Romani 12:18, 2 Corinteni 5:18-19

Din nefericire, lumea, imediat de la apariţia ei, a devenit tot 
mai mult un teatru de război. Cain a dat startul (Geneza 
4:8) şi de atunci continuă cursa morţii. Pare atât de trist 
şi lipsit de speranţă să trăieşti într-o lume a războiului. 

Doar că, dacă n-ar exista războaie, ură, mânii, certuri şi dispute 
violente, n-ar exista nici împăciuitorii. Menirea lor este de a fi 
prezenţi în acest cadru dezolant. După împlinirea menirii, la final, vor 
fi numiţi fii ai lui Dumnezeu, aşa spune Hristos. Tocmai într-un astfel 
de cadru, al războaielor din primul veac şi al războiului permanent 
dintre om şi Dumnezeu, Isus Hristos vorbeşte atât de extraordinar 
despre împăciuitori.

Împăciuitorii sunt acei oameni a căror prezenţă anunţă pacea. 
Dispuşi să se implice în conflicte şi neînţelegeri, gata să-şi rişte 

libertatea de dragul păcii, aducând soluţii de pace pentru cele mai 
complicate şi dure conflicte, împăciuitorii aduc speranţa. Asta e 
perspectiva umană. La nivel suprem, împăciuitorii sunt acei oameni 
care s-au împăcat, mai întâi, ei cu Dumnezeu, pentru ca, mai apoi să 
caute să aducă pace cu Dumnezeu pentru toţi oamenii. Fericirea 
acestor oameni nu este pacea care rămâne în urma lor şi care de 
multe ori e limitată; fericirea lor nu este dată de tratatele de pace 
pe care le semnează; fericirea lor supremă nu este accentuată nici 
măcar de împăcarea altora cu Dumnezeu prin slujirea lor. Fericirea 
celor împăciuitori este garantată de faptul că, după ce vor fi croit 
cărări ale păcii, vor fi numiţi fii lui Dumnezeu. 

Fericirea împăciuitorilor este că sunt numiţi fii ai lui Dumnezeu, 
pentru, cel puţin trei motive. În primul rând, Tatăl lor se numeşte 
„Dumnezeul păcii” (Romani 15:33). Ce fascinantă va fi acea 
întâlnire, în care Dumnezeu se va uita la aceşti oameni şi îi va 
numii „fiii Lui” pentru că vede transpusă în ei aceeaşi dorinţă de 
pace pe care şi El o are. Tatăl îşi recunoaşte fiii pentru că aceştia 
au acelaşi caracter împăciuitor ca al Lui. În al doilea rând, sunt 
fii ai lui Dumnezeu pentru că Domnul Isus este „Domnul păcii” 
(Isaia 9:6). Ce profunzime ca Hristos să afirme că în inima acestor 
oameni a domnit pacea, că El, Domnul păcii, a găsit în inima lor 
un loc în care şi-a putut aşeza împărăţia păcii. Ce perspectivă a 
păcii are Hristos pentru fiecare credincios (Romani 8:29) pe care 
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l-a împăcat cu Dumnezeu prin jertfa Lui (Coloseni 1:19-20). În al 
treilea rând, fericirea împăciuitorilor de a fi numiţii fiii lui Dumnezeu, 
este dată pentru că şi-au împlinit „slujba împăcării” care le-a fost 
încredinţată (2 Corinteni 5:18-19). Evanghelia este mesajul şi 
pasiunea împăciuitorilor, este puterea care lucrează în ei şi care 
aduce pacea. Cât de frumos va fi acel moment când Hristos va 
spune fiecărui împăciuitor: „bine rob bun şi credincios”, confirmând 
astfel împlinirea „slujbei împăcării”. Apoi, pentru toată veşnicia, va fi 
chemat „fiul lui Dumnezeu”. Fiţi oameni ai păcii!

Timpul de laudă şi mulţumire:
1. Îi mulţumim pentru că ne-a împăcat cu Sine, prin jertfa Domnului 

Isus Cristos.
2. Îi mulţumim pentru că ne-a învrednicit şi pe noi să ducem mai 

departe mesajul Evangheliei păcii.
3. Îi mulţumim pentru biserică, un loc al păcii.

Timpul de smerenie, pocăinţă şi cerere:
1. Ne pocăim pentru toate situaţiile conflictuale pe care le-am creat 

sau în care am fost implicaţi.
2. Ne cerem iertare pentru lipsa de înţelepciune în a aplana situaţii 

conflictuale.
3. Îi cerem lui Dumnezeu să ne dea harul de a fi oameni 

împăciuitori.
4. Îi cerem lui Dumnezeu împăcarea altora cu El.
5. Ne rugăm pentru pace în Israel şi în Ucraina, dar şi în alte zone 

de conflict.

„Prin credinţă, avem pace cu Dumnezeu” (Romani 5:1)

Duminică - 7 ianuarie 2024 - seara | 
Raiul, fericirea celor prigoniţi
„Ferice de cei prigoniţi din pricina neprihănirii, căci a lor este 
Împărăţia cerurilor!” Matei 5:10
Alte texte: Matei 16:24-28, Evrei 11:36-38, 1 Petru 4: 12-14

Ultima fericire închide ciclul celor opt fericiri cu aceeaşi 
perspectivă veşnică, Împărăţia cerurilor, care a început 
deja să existe în inimile credincioşilor. Această stare, 
de a fi prigonit pentru credinţă, este cel mai greu de 

acceptat şi de înţeles pentru mulţi credincioşi. Cum poate suferinţa 
provocată de prigoană sau batjocură să aducă, în final, binecuvântare 
sau fericire? Acest discurs profund al lui Hristos a construit deja 
înţelegerea potrivit căreia persoana binecuvântată şi fericită este cea 
care, în urma recunoaşterii limitelor şi slăbiciunile personale, este 
centrată pe Împărăţia lui Dumnezeu şi nu pe ceea ce oferă lumea 
aceasta. Dacă n-ar exista promisiunea lui Hristos, fericirea ar fi o 
himeră. La fel este şi în cazul celor prigoniţi pentru Evanghelie, care 
înţeleg că, deşi ei suferă acum din pricina lui Hristos, fericirea lor 
este veşnica împărăţie a lui Dumnezeu, în prezenţa Lui. 

Durerea, respingerea, batjocura şi prigoana pentru credinţă, fac parte 
din fragila existenţă umană, dar având îndemnul „bucuraţi-vă pentru 
că aveţi parte de patimile lui Hristos” (1 Petru 4:13), sunt privite 
ca o reacţie normală a lumii decăzute. Credincioşii sunt prigoniţi 
deoarece doresc să trăiască cu evlavie în Hristos (2 Timotei 3:12), 
din pricina neprihănirii (1 Petru 3:14) sau pentru Numele Domnului 
Isus Hristos (1 Petru 4:14). Prigoana pornită odată cu apariţia 
bisericii (Fapte 8:1) continuă şi azi, iar statisticile spun că, în prezent, 
360 de milioane de creştini suferă persecuţie severă pentru credinţa 
lor (detalii oferite de Open Doors). Doar în anul 2022, aproximativ 
5621 de creştini au fost ucişi pentru credinţa lor, 2110 biserici au 
fost atacate şi 4542 de creştini au fost închişi.

Fericirea celor prigoniţi este Raiul. Cu siguranţă „suferinţele din 
vremea de acum nu sunt vrednice să fie puse alături de slava 

viitoare” (Romani 8:18), unde Domnul pregăteşte răsplătirea celor 
credincioşi. Dacă n-ar exista această perspectivă, prigoana ar fi 
irelevantă. Nu prigoana e fericirea celor persecutaţi, ci slava viitoare. 
Fericirea celor prigoniţi este Împărăţia Cerurilor, locul în care „El 
va şterge orice lacrimă din ochii lor. Şi moartea nu va mai fi. Nu va 
mai fi nici tânguire, nici ţipăt, nici durere pentru că lucrurile dintâi 
au trecut” (Apocalipsa 21:4). Dacă nu am avea certitudinea atingerii 
lui Hristos, prigoana nu ar avea sens. Persecuţia va trece, nu există 
veşnic,  astfel că ea nu poate fi fericirea creştinilor. Fericirea celor 
prigoniţi este Dumnezeu Însuşi, deoarece „dacă răbdăm, vom şi 
împărăţi împreună cu El” (2 Tim. 2:12) şi „vom fi ca El” (1 Ioan 
3:2). În veşnicie ne-aşteaptă Hristos, nu prigoana. De aceea, El este 
fericirea noastră, nu prigoana în sine. Dacă nu ne-ar aştepta El în 
veşnicie, prigoana ar fi doar una dintre multele tragedii existenţiale 
nerezolvate. Răbdarea aduce biruinţă în încercare.

Timpul de laudă şi mulţumire:

1. Pentru libertatea de care ne bucurăm chiar şi în mărturisirea 
Evangheliei.

2. Pentru că ne-a făcut parte de Evanghelie şi de neînţeleasa 
„bucurie” de a avea parte de patimile Domnului. 

3. Îi mulţumim pentru această certitudine a fericirii veşnice: după 
prigoană şi suferinţă vom primi Împărăţia Lui, pe care tocmai El o 
pregăteşte .

Timpul de smerenie, pocăinţă şi cerere:

1. Ne smerim pentru a primi harul necesar trăirii într-o lume a 
prigoanei.

2. Ne pocăim pentru momentele în care ne-a fost teamă de 
prigoană şi batjocura pentru Numele Lui.

3. Cerem putere pentru familiile celor persecutaţi sau martirizaţi. 
Cerem şi libertate pentru creştinii persecutaţi.

„Cine va răbda până la sfârşit va fi mântuit!” (Matei 24:13) 

Rugăciune

R
U

G
ĂCIU

N
E 2024

Calea Credinţei, nr. 452, noiembrie - decembrie 2023   17



De la apariţia ei, Biserica a fost 
lăsată pe pământ ca să Îl prezinte 
şi să îl reprezinte pe Domnul ei, şi 

aceasta până când El se va întoarce la fel 
cum plecat şi când se va realiza unirea 
indisolubilă dintre Mire şi mireasă 
pentru eternitate. Această reprezentare 
este imaginea pe care oamenii o văd 
şi pe baza căreia îşi formează o opinie 
(mărturia) despre Biserică. În vremea 
de astăzi oamenii se străduiesc să 
prezinte o imagine bună către cei care 
îi privesc, fiind dispuşi să plătească 
sume importante pentru ca aceasta să 
se realizeze într-o lumină favorabilă. 
Într-o astfel de societate cum va putea 
rămâne Biserica fidelă angajamentului 
de a nu se glorifica pe sine, ci pe Mirele 
Său? Pe parcursul acestui articol se va 
încerca să se facă o incursiune prin care 
să se ajungă la o concluzie cu folos etern 
pe baza înţelegerii corecte a trecerii 
efemere de pe acest pământ şi să se 
înţeleagă nevoia de a zidi caractere 
integre în viaţa fiecărui credincios.

IMAGINE, MĂRTURIE,
CARACTER

 Răzvan NEAGU

„Isus... a întrebat 
pe ucenicii Săi: 
«Cine zic oamenii 
că sunt Eu, Fiul 
Omului?»” – 
Matei 16:13
„Voi sunteţi sarea 
pământului... Voi 
sunteţi lumina 
lunii...” – Matei 
5:16a, 17a
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O imagine vorbeşte cât o mie 
de cuvinte. 

Aceasta este una dintre expresiile cu care cei 
din domeniul artei fotografice îşi fac cunoscut 
domeniul de activitate şi, de multe ori, prin 
produsul final pe care îl livrează, veridicitatea zicalei 

este verificată. În acelaşi timp, pe baza avansului tehnologic, 
o imagine poate fi făcută să arate aşa cum îi place celui care 
apare în ea, sau chiar în totală contradicţie cu ceea ce apărea 
iniţial în cadrul respectiv.

Dar ce reprezintă sau la ce se referă imaginea? Imaginea este 
acea situaţie predefinită de beneficiar pe care el o supune 
atenţiei celor care vor s-o privească. Imaginea este acel cadru 
pe care cel în cauză este interesat să-l facă cunoscut celor 
din jur. Este ceea ce vrea el ca ceilalţi să vadă şi pe baza căreia 
privitorii trag concluzii astfel încât renumele şi prestigiul celui 
în cauză să crească. Prin intermediul acestor consideraţii se 
poate face o analiză cu privire la cât este de necesar şi de 
sănătos ca bisericile să se lupte pentru a avea o imagine bună. 
Aceasta nu înseamnă că nu este important să ai o imagine 
bună, ci că nu este de folos să fie cheltuite multă energie 
şi resurse doar pentru ca imaginea să fie prezentată într-o 
lumină favorabilă fără a avea un suport real şi consistent în 
spate.

Privind la Domnul Isus Hristos se poate observa că El nu a 
fost interesat să se prezinte pe Sine într-o lumină omenească 
favorabilă; El nu şi-a dorit popularitate din partea oamenilor 
şi nu a dorit să reducă adevărul la tăcere pentru a apărea 
într-o lumină favorabilă. Interesul Lui cel mai mare a fost să Îl 
glorifice pe Tatăl şi să împlinească într-un mod fidel lucrarea 
pe care I-a încredinţat-o. De asemenea, când este analizată 
viaţa profeţilor din Vechiul Testament se poate observa cu 
uşurinţă că în împlinirea misiunii lor au fost puşi de multe 
ori în situaţii în care imaginea lor a avut de suferit, dar de 
fiecare dată pentru ei a fost foarte important să rămână 
fideli mesajului pe care Dumnezeu li-l încredinţase şi ca 
acesta să fie văzut şi auzit de oameni aşa cum l-a intenţionat 
Dumnezeu.

De dragul mărturiei... 

Aceasta este una dintre zicerile pe care credincioşii 
au folosit-o foarte mult atunci când au avut de 
făcut anumite alegeri sau au trebuit să aibă o 
anumită reacţie la diferite situaţii prin care au 

trecut. În aparenţă, motivaţia din spatele acestei expresii pare 
a fi una bună şi onorabilă, dar, în realitate, a face lucrurile doar 
de dragul mărturiei poate genera o formă de prizonierat şi 
un mers aproape ca pe frânghie. Aceasta se poate întâmpla 
pentru că în final se poate ajunge ca lucrurile să fie făcute 
doar pentru a păstra nişte aparenţe onorabile, uitând sau 
ignorând realitatea solidă din care trebuie să rezulte mărturia 
şi anume relaţia strânsă cu Mântuitorul Isus Hristos. În 

Faptele Apostolilor doctorul Luca scrie că „ei... erau plăcuţi 
înaintea întregului norod” (Fapte 2:47) consemnând în felul 
acesta că cei care crezuseră se bucurau de aprecierea celor 
printre care trăiau, cu alte cuvinte aveau parte de o bună 
mărturie din partea celor din exteriorul mişcării lor. Ceea 
ce este interesant de remarcat este că aceasta se întâmplă 
fără ca ei să aibă în intenţie o astfel de reacţie din partea 
oamenilor şi fără a face lucrurile de dragul mărturiei.

În acest context se poate merge la episodul care este redat 
de unul dintre pasajele din titlu şi anume cel în care Domnul 
Isus Hristos îi chestionează pe ucenici cu privire la opinia 
oamenilor despre El. Adresarea întrebării „cine zic oamenii 
că sunt Eu, Fiul Omului?” nu vine dintr-o curiozitate plină de 
frenezie legată de impresia oamenilor despre El, nu vine din 
dorinţa de a-Şi alimenta propriul ego din părerile oamenilor 
sau de a-i pune pe ucenici într-o lumină defavorabilă astfel 
încât aceştia să înţeleagă cu cine au de-a face. Această 
confruntare a ucenicilor cu privire la ideile oamenilor legate 
de El, Învăţătorul lor, purta în ea intenţia Domnului Isus de 
a-i ajuta pe ei, apostolii Lui, să-şi clarifice şi să verbalizeze 
convingerea pe care o aveau cu privire la El şi să-şi 
fundamenteze credinţa pe realitatea existenţială a faptului 
că El era Mesia, Unsul lui Dumnezeu. Totodată, atunci când 
sunt citite relatările evangheliştilor se poate observa în multe 
situaţii că Domnul Isus Hristos nu caută să-Şi trăiască viaţa de 
dragul mărturiei, ci El vrea să îi pună pe oameni faţă în faţă cu 
propria lor identitate şi să îi ajute să înţeleagă nevoia lor după 
Dumnezeu şi de a fi eliberaţi din starea de adversitate faţă de 
Creator.

În aceeaşi ordine de idei poate fi aşezată şi experienţa pe 
care apostolul Pavel o relatează în Epistola către Galateni 
atunci când îşi apără Evanghelia pe care o primise prin 
revelaţie de la Dumnezeu. El scrie: „caut eu oare, în clipa 
aceasta, să capăt bunăvoinţa oamenilor sau bunăvoinţa lui 
Dumnezeu? Sau caut să plac oamenilor? Dacă aş mai căuta să 
plac oamenilor, n-aş fi robul lui Hristos” (Galateni 1:10). Pentru 
Pavel, ideea de a trăi de dragul mărturiei, este total străină 
şi chiar în contradicţie cu statutul său de rob al lui Hristos. 
El nu uzează de poziţia lui între apostoli şi pe baza acesteia 
să ceară o ascultare oarbă, ci este dispus să se supună pe 
el însuşi dezaprobării generale (stricându-şi mărturia prin 
această dezaprobare) în situaţia în care ar fi venit ulterior 
cu o altă Evanghelie decât cea pe care o predicase iniţial. În 
consecinţă, el este mult mai interesat să păstreze adevărul 
nealterat decât să aibă parte de comentarii aprobatoare sau 
de tratamente speciale din partea oamenilor.

Caracterul... 

O privire atentă la textul Sfintei Scripturi este de 
folos pentru a înţelege cât este de important 
ca tot ce se vede la exterior (imaginea şi 
mărturia) să fie expresia naturală şi normală 

a unor calităţi interioare ale credincioşilor, accentuate de 

   >>
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Duhul Sfânt, o manifestare vizibilă a unui caracter transformat 
şi împuternicit de Dumnezeu pentru a face faţă tuturor 
situaţiilor, complicate sau mai puţin complicate, cu integritate.

Caracterul se constituie din toate acele însuşiri 
fundamentale, psihice, morale şi spirituale, 
care se văd în exteriorul unei persoane prin 
comportamentul, atitudinile şi gândurile sale. Ele 

reprezintă totalitatea lucrurilor care sunt folosite în instanţa 
interioară a omului (conştiinţa) pentru a acţiona şi pentru 
a se mişca într-o direcţie sau alta. Când este analizată viaţa 
Domnului Isus se poate observa că tot ceea ce face El se 
bazează pe dorinţa Lui de a acţiona în perfectă armonie cu 
voia Tatălui şi în consens cu ceea ce reprezenta El, chiar dacă 
nu toţi oamenii vedeau în El acelaşi lucru. Domnul Isus nu se 
poate dezice de Sine Însuşi şi nu Îşi poate nega identitatea 
chiar dacă aceasta l-ar fi condus la o viaţă mult mai uşoară şi 
la un nivel mult mai mare de acceptare din partea celor din 
poporul Său. Asumarea identităţii de Mesia şi toate lucrurile 
care rezultă ca urmare a acestui lucru are loc ca o consecinţă 
a caracterului Său integru şi a dorinţei de a-L asculta pe Tatăl 
din ceruri până la cele mai mici detalii.

Privind mai departe la cei care fac parte din prima generaţie 
de creştini după înălţarea Domnului Isus în ceruri, poate fi 
identificată aceeaşi atitudine şi aceeaşi dorinţă de a acţiona 
potrivit cu caracterul integru generat de Duhul Sfânt al lui 
Dumnezeu prin naşterea din nou. Petru, cel care s-a speriat 
la întrebările unei slujnice în noaptea prinderii şi judecării 
Învăţătorului său, alături de Ioan, sunt gata să stea fermi pe 
poziţie în faţa Sinedriului şi să spună „...judecaţi voi singuri 
dacă este drept înaintea lui Dumnezeu să ascultăm mai mult de 
voi decât de Dumnezeu” (Faptele Apostolilor 4:19b). Ei nu au 
încercat să se prezinte pe ei înşişi într-o lumină favorabilă 
astfel încât să aibă parte de acceptarea celor din jur şi să 
scape cu consecinţe minime în urma judecăţii, ci rămân 
fermi de partea Domnului Isus şi a Evangheliei pe care le-o 
încredinţase, acţionează pe baza caracterului lor integru 
punându-şi mai departe încrederea în Dumnezeu, iar cei din 
jur sunt uimiţi de ceea ce se întâmplă prin ei. În felul acesta 
ei se bucură de o mărturie bună, dar nu acţionând de dragul 
mărturiei, ci rămânându-I fideli lui Dumnezeu indiferent de 
ceea ce urma să se întâmple. Tocmai de aceea Petru îi poate 
îndemna pe credincioşi să dea dovadă de caracter şi să 
accepte cu demnitate suferinţa, dacă ea se datorează trăirii 
lor în ascultare de Mântuitorul.

Un alt de exemplu de om al cărui caracter integru iese în 
evidenţă în ceea ce face este apostolul Pavel care este dispus 

să accepte multe împotriviri şi persecuţii, să fie întâmpinat cu 
ostilitate, dar să rămână cu totul de partea Domnului Isus şi 
să continue să-L predice. În acelaşi timp, atunci când prezintă 
care sunt resursele care au putut să conducă la rezultatele 
atât de răsunătoare ale propovăduirii lui, el poate să spună că 
totul se datorează harului lui Dumnezeu şi a credincioşiei Lui 
manifestată în diferite circumstanţe.

În încheiere, pot fi făcute câteva consideraţii care să fie 
privite ca linii de reflecţie interioară pentru cei care se vor 
apleca să citească aceste rânduri.

De la începuturile omenirii poate fi observată această 
fascinaţie pentru imagine (Eva este ispitită printr-un fruct care 
era plăcut de privit – avea o imagine frumoasă), iar în zilele de 
astăzi posibilităţile de a cosmetiza şi de a arăta celor din jur o 
imagine într-o formă dorită pot fi tentaţii care să conducă în 
final doar la a face cunoscută doar aparenţa şi ceea ce alţii se 
aşteaptă să vadă şi nu realitatea. Această fascinaţie a imaginii 
poate să conducă la o atitudine periculoasă în care propria 
imagine este cel mai important lucru. Cu toate acestea, nu 
trebuie să se considere că nu contează imaginea, ci că ea 
trebuie să aibă ca suport o realitate solidă şi nu să prezinte o 
aparenţă aşteptată de alţii.

Pe de altă parte, a trăi în viaţă după dictonul de dragul 
mărturiei, îi poate face pe credincioşi sclavii opiniei celor 
din jur. A încerca să trăiască astfel încât toţi oamenii să 
fie mulţumiţi şi toţi să-i vorbească de bine, este imposibil. 
Credinciosul trebuie să trăiască de dragul lui Hristos şi să-I 
placă Lui, chiar dacă aceasta o să-l aducă uneori în opoziţie cu 
cei care nu-L cunosc şi nu-L urmează. Acesta este exemplul 
învăţat de la apostoli şi credincioşii de azi trebuie să fie 
conduşi de aceleaşi idealuri.

Este necesar şi de folos ca viaţa pe care o văd ceilalţi 
din exterior să se fundamenteze pe un caracter 
integru şi fidel lui Dumnezeu. În istorie, mulţi oameni 
ai credinţei au putut să se opună celor care-i atacau 

şi-i persecutau pentru că nu există putere care să-L frângă 
pe cel care se bazează pe un caracter integru, împuternicit 
de Duhul Sfânt. Da, aceasta nu garantează că de fiecare dată 
când se acţionează aşa, reuşita este cea dorită, dar acest 
lucru garantează aprobarea pe care o va primi din partea 
Domnului. Oamenii totdeauna vor avea ceva de zis sau de 
acuzat, important este ca tot ceea ce se întâmplă în viaţa 
credinciosului să aibă aprobarea lui Dumnezeu. Acţionând 
potrivit acestor valori, urmaşii lui Hristos vor putea fi în 
continuare sarea pământului şi lumina lumii şi vor fi ucenici 
demni ai Domnului Isus. 
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NATURA DARURILOR DUHULUI SFÂNT

(9)

 Emanuel DOBRIN

DUHUL SFÂNT

În ce priveşte darurile duhovniceşti, fraţilor, nu voiesc să fiţi în necunoştinţă. Când eraţi păgâni, ştiţi că vă duceaţi 
la idolii cei muţi, după cum eraţi călăuziţi. De aceea vă spun că nimeni, dacă vorbeşte prin Duhul lui Dumnezeu, 
nu zice: „Isus să fie anatema!” Şi nimeni nu poate zice: „Isus este Domnul” decât prin Duhul Sfânt. Sunt felurite 

daruri, dar este acelaşi Duh; sunt felurite slujbe, dar este acelaşi Domn; sunt felurite lucrări, dar este acelaşi 
Dumnezeu, care lucrează totul în toţi. Şi fiecăruia i se dă arătarea Duhului spre folosul altora. De pildă, unuia îi este 
dat, prin Duhul, să vorbească despre înţelepciune; altuia, să vorbească despre cunoştinţă, datorită aceluiaşi Duh; 
altuia, credinţa, prin acelaşi Duh; altuia, darul tămăduirilor, prin acelaşi Duh; altuia, puterea să facă minuni; altuia 
prorocia; altuia, deosebirea duhurilor; altuia, felurite limbi; şi altuia, tălmăcirea limbilor. Dar toate aceste lucruri le 
face unul şi acelaşi Duh, care dă fiecăruia în parte, cum voieşte. (1 Corinteni 12:1-11)
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Am ţinut neapărat ca înainte de abordarea 
explicaţiilor să fie citit textul biblic alăturat, text 
care, de obicei, este adus în discuţie în fiecare 
dispută legată de darurile Duhului Sfânt. De această 

dată accentul va fi pus pe clasificarea darurilor Duhului Sfânt 
ca fiind miraculoase sau naturale. Lista din 1 Corinteni 12 nu 
este completă, la ea putând fi adăugate cel puţin textele din 
Efeseni 4:1-16, 1 Petru 4:11 şi Romani 4. Pe deasupra, textul 
de faţă are o natură explicativă evidenţiată prin expresia „de 
pildă”, astfel că se înţelege de la sine că lista este mult mai 
cuprinzătoare.

Interpreţii şi teologii au împărţit aceste daruri ale Duhului 
Sfânt în daruri de revelaţie sau de inspiraţie, daruri de putere 
sau descoperire, miraculoase, supranaturale sau naturale 
şi imaginaţia poate continua. Cu toate că este recunoscută 
o importanţă egală a fiecărui dar, în practica bisericească 
există comunităţi religioase care pun un mai mare accent 
pe anumite daruri în dauna celorlalte, în mod special pe 
cele considerate a fi miraculoase: darul vindecării, darul de 
a face minuni, prorocia şi vorbirea în limbi. Aici intervine o 
posibilă deformare conceptuală care angrenează credinciosul 
într-o luptă nedreaptă de alergare după darurile numite 
miraculoase. Ca urmare, în textul de faţă voi argumenta în 
favoarea interpretării darurilor Duhului Sfânt ca fiind egale 
între ele ca valoare, însemnătate şi manifestare. Acest lucru 
va fi realizat prin înţelegerea tridimensională a naturii fiecărui 
dar.

Rămânând la textul din 1 Corinteni 12, darurile Duhului 
Sfânt, nouă la număr aici, pot fi înţelese astfel: (1) Vorbirea 
despre înţelepciune. Ar putea fi înţeles ca învăţătura practică 
a vieţii de credinţă. Prin acest dar, omul este învăţat cum 
să trăiască în prezenţa lui Dumnezeu în fiecare zi. (2) 
Vorbirea despre cunoştinţă. Asemănător cu vorbirea despre 
înţelepciune, acest dar pare a evidenţia mai degrabă latura 
doctrinară a învăţăturii. (3) Credinţa. Nu este credinţa 
mântuitoare, cu toate că şi aceasta poate fi socotită ca un 
dar. Înţelegerea ar putea avea în vedere credinţa omului 
credincios că Dumnezeu poate face anumite lucrări chiar 
dacă Dumnezeu nu face vreo referire clară la o asemenea 
lucrare. De exemplu, Iair a crezut chiar dacă nicăieri nu există 
o promisiune că Dumnezeu va învia copiii din morţi. Este o 
manifestare specială a lui Dumnezeu în situaţii speciale. (4) 
Darul tămăduirilor. Având legătură cu situaţiile de boală, darul 
tămăduirii implică vindecarea şi reabilitarea fizică a omului 
aflat în infirmitate fizică. (5) Puterea de a face minuni. Aici 
vorbim despre a face ceva ce în mod natural şi firesc este 
imposibil fiinţei umane. Acest dar nu este limitat doar la 
vindecări fizice, puterea de a face minuni acţionând în multe 
alte situaţii. (6) Prorocia. În mod simplu, prorocia înseamnă a 
vorbi sub influenţa Duhului Sfânt. (7) Deosebirea duhurilor. 
Acest dar identifică pretinsele manifestări de spiritualitate 
afirmându-le ca falsuri. (8) Felurite limbi. Darul în sine se 
prezintă ca o revărsare a puterii lui Dumnezeu peste om, 
revărsare în urma căreia omul vorbeşte în limbi cunoscute 

sau necunoscute. (9) Tălmăcirea limbilor. Este darul prin care 
limbile cunoscute sunt traduse pentru a fi înţelese de către 
ascultători. 

Acum analizăm natura acestor daruri. 

Toate darurile sunt de natură 
duhovnicească.

Textul îmi spune clar că toate darurile vin din 
acelaşi Duh. Cu alte cuvinte, Duhul Sfânt este 
autorul tuturor darurilor. Asta înseamnă că natura 
„duhovnicească” a Duhului Sfânt este caracteristică 

tuturor darurilor pe care le dă. Darul nu poate avea altă 
natură decât pe cea a dătătorului. Însă Duhul Sfânt nu oferă 
darurile iar, mai apoi, se retrage, ci darul în sine este o 
manifestare a Duhului Sfânt. Aşadar, atât Duhul, cât şi darul şi 
manifestarea sunt de natură duhovnicească. Oriunde a fost 
prezentă o manifestare a Duhului Sfânt, natura şi contextul 
ei au fost catalogate ca fiind duhovniceşti. Darul nu poate 
fi mai puţin duhovnicesc decât Duhul care îl dă şi care este 
prezent în dar în timpul manifestării acestuia. Fiecare dar 
detaliat mai sus comportă această dimensiune duhovnicească, 
scopul fiecărui dar fiind, printre altele, aducerea prezenţei 
„duhovniciei” lui Hristos în viaţa oamenilor. Întotdeauna 
transformarea lucrată prin intermediul darurilor Duhului 
sfânt creează premisele devenirii duhovniceşti. Niciun dar, 
indiferent de manifestarea lui sau de contextul în care se 
manifestă, nu poate fi scos în afara „duhovniciei”, n-ar mai fi 
dar al Duhului Sfânt.

Toate darurile sunt 
supranaturale.

Duhul Sfânt este parte a Sfintei Treimi, neputând 
fi niciodată asociat cu naturalul existenţei 
umane. El nu există într-un mod natural comun 
fiinţei umane şi nici nu poate fi văzut ca fiind 

apărut natural din creaţie. Existenţa Sa trebuie căutată 
în preexistenţă, adică înainte de prima clipă a istoriei, în 
supranaturalul comun, în exclusivitate, doar dumnezeirii. 
Dacă aşa stau lucrurile, atunci toate darurile date de 
către Duhul Sfânt sunt supranaturale. Ele sunt imaginate, 
concepute, modelate şi făcute funcţionale în exclusivitate de 
către Duhul Sfânt. Fiinţa umană nu ar putea crea „daruri” 
de acest fel, nimic din inteligenţa umană nerezonând cu 
această manifestare a Duhului Sfânt culminată în manifestarea 
darurilor Lui. Apariţia, manifestarea şi coordonarea darurilor 
Duhului Sfânt sunt supranaturale fiinţei umane, sunt în afara 
tuturor capacităţilor omului. Chiar dacă unii au crezut că, prin 
resurse materiale, se pot obţine anumite puteri supranaturale, 
atât fiii lui Sceva (Fapte 19:13-14), cât şi Simon (Fapte 8:18-
20) au trebuit să recunoască într-un mod cumplit că darurile 
Duhului Sfânt nu sunt ceva ce se poate scoate dintr-un joben 
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pentru a manipula sau impresiona masele de oameni. Natura supranaturală a Duhului Sfânt arată şi natura darurilor pe care 
Acesta le dă celor credincioşi. Supranatural înseamnă a nu putea fi încadrat în şi sub stăpânirea legilor care guvernează mersul 
vieţii, ci a fi deasupra acestora şi fără a avea o cât de mică rădăcină în ceea ce înseamnă existenţă terestră.

Toate darurile sunt miraculoase.

Duhul Sfânt nu este o apariţie şi o prezenţă oarecare în credincioşi şi în contextele acestora. Prezenţa Duhului Sfânt 
este ceva miraculos, ceva ce omul nu poate explica. Dimensiunea miraculoasă a Duhului Sfânt se vede în fiecare 
manifestare a Lui. De la felul în care participă la creaţie, de la modul în care coboară peste oameni (Samson, Maria, 
Ghedeon) şi până la modul inexplicabil de a înţelege manifestarea Lui (umbrirea Mariei), totul poartă accentul 

miraculosului. Chiar şi manifestarea Sa este miraculoasă (coborârea în chip de porumbel). Bineînţeles că fiecare dar al Duhului 
are aceeaşi caracteristică de a fi miraculos. Niciun dar al Duhului nu se poate dezvolta prin exerciţiu, repetare, recapitulare sau 
alternanţă. Niciun dar al Duhului nu devine miraculos doar după exercitarea lui sau după dezvoltarea lui de către om. Darurile 
Duhului, toate, sunt miraculoase în aceeaşi egală măsură. Toate originează din Duhul Sfânt. Ar fi un sacrilegiu ca în mintea 
umană un dar al Duhului Sfânt să fie mai miraculos decât altul. 

Natura darurilor Duhului Sfânt este identică cu natura Duhului Sfânt care le dă. Duhul Sfânt nu poate oferi ceva ce nu 
are aceaşi natură şi aceeaşi esenţă ca a lui. De asemenea, darurile Duhului nu pot fi catalogate în daruri supranaturale sau 
miraculoase şi daruri mai puţin supranaturale. Toate sunt la fel de miraculoase şi la fel de supranaturale. Dacă nu ar fi aşa, 
Duhul Sfânt nu ar putea fi prezent în ele în timpul manifestării lor. Şi tocmai această prezenţă a Duhului Sfânt în toate darurile 
Lui, în timp ce le manifestă, ne ajută să înţelegem că darurile au aceaşi natură duhovnicească, supranaturală şi miraculoasă. 

Concursul Biblic Zonal „Bible 
Challenge”, Zonalul Bucureşti

Prin  Harul Lui Dumnezeu, în data de 28 Octombrie 2024 s-a desfăşurat, la sediul Institutului Teologic 
Timotheus, a cincea ediţie a Concursului Biblic Zonal „Bible Challenge”. Aproximativ 117 copii, adolescenţi 
şi tineri cu vârsta cuprinsă între 8 şi 22 ani au participat la concurs rezolvând testele conform cunoştinţelor 
dobândite în urma studierii şi memorării Cuvântului lui Dumnezeu. Pentru fiecare participant, dar şi pentru 

familiile acestora, evenimentul a fost şi rămâne o reală binecuvântare mai ales că investiţia spirituală în generaţiile de 
copii, adolescenţi şi tineri este una cu impact veşnic. Dorim ca Domnul să continue să lucreze în vieţile acestor copii, 
să aducă mântuire pentru fiecare în parte şi la rândul lor să fie o binecuvântare pentru cei din jurul lor.

 Aurel DOBRE

Calea Credinţei, nr. 452, noiembrie - decembrie 2023   23



PA
G

IN
A 

CO
PI

IL
O

R

Profesoara de română le-a dat temă să 
citească o carte și să-i facă rezumatul. 
Carol era fericită, fiindcă îi plăcea mult să 
citească. S-a dus la bibliotecă și a luat 

cartea în aceeași zi. Seara, s-a așezat în fotoliul ei 
favorit și a început să citească. A deschis la prima 
pagină. După ce a citit câteva paragrafe, a închis cu 
putere cartea. Apoi a dat câteva pagini mai încolo și 
a închis din nou cartea. Fața îi era palidă. 

”Tată, asta e cartea din care trebuie să facem un 
rezumat, dar are niște cuvinte îngrozitoare și urâte și 
mă simt așa rău când citesc!” s-a văitat Carol. Tata 
a sfătuit-o să-i ceară profesoarei să îi dea altă carte 
de citit. Profesoara însă nu a fost de acord. 

”Nimeni nu te poate obliga să citești gunoaie. Hai să 
găsim o soluție”, a spus tata a doua zi. ”Poate să-i 
propun să-mi dea două cărți de citit, în loc de una?” 
a sugerat Carol. Tata a încurajat-o: ”Super, Carol, să 
nu-ți fie frică! Să ai curaj și să îndrăznești!” Apoi i-a 
arătat un verset din Proverbe 28. 

Dar profesoara de română a rămas neclintită în 
hotărârea ei și a trimis-o în biroul directorului. Carol 
tremura de emoții când a bătut la ușa lui. Dar și-a 
adus aminte versetul tatălui ei din Proverbe și l-a 
spus în gând. După ce i-a povestit directorului ce 
s-a întâmplat, a încheiat așa: ”Oare nici o carte nu 
ar fi bună pentru mine, în locul unei cărți care mi-ar 
umple mintea cu lucruri urâte? Vă rog, alegeți trei 
cărți bune și eu le voi citi pe toate trei. Trei cărți bune 
în schimbul unei singure cărți murdare!”

Directorul a izbucnit în râs: ”De acord! Uite aici trei 
cărți bune! Ce bine ar fi ca toți elevii din școala 
noastră să fie așa de creativi și îndrăzneți ca tine!”

Ce verset din Proverbe 28 crezi că i-a spus tatăl lui 
Carol?

Carol şi tema de casă

Poveste adaptată după Those Kids in Proverbsville de Elizabeth Rice Handford

Cine a spus următoarele cuvinte? (alege varianta corectă din paranteză)

De la 1 la 9 (Răspunsul corect este un număr de la 1 la 9. Dacă nu ştii, referinţa te ajută)

„Vei nimici Tu oare şi pe cel bun împreună cu cel rău?”  
(a. Moise, b. Iov, c. Avraam)

„Unde este mielul pentru arderea de tot?”  
(a. Isaac, b. Abel, c. Set)

„Bea, şi am să dau de băut şi cămilelor tale.” 
(a. Rahela, b. Rut, c. Rebeca)

(1c, 2a, 3c)

Câți oameni trebuie să se învoiască pe pământ să ceară un lucru și le va fi dat de 
Dumnezeu? (Matei 18 v. 19)

În ce capitol din epistola 1 Ioan, versetul 14, ni se spune că dacă cerem ceva după voia lui 
Dumnezeu, El ne ascultă?

În ce verset din Psalmul 37 scrie „Taci înaintea Domnului şi nădăjduieşte în El”?

 Rubrică realizată de DOINA VASILCA

P A G I N A  C O P I I L O R

Concurs biblic
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Puşi în slujba celor despre care Domnul Isus a zis că:  „Împărăţia lui Dumnezeu este a unora ca ei.” … iar nouă 
„dacă… nu vă veţi face ca nişte copilaşi, cu niciun chip nu veţi intra în Împărăţia cerurilor.”, am ales ca temă 
pentru conferinţa noastră seminarul de la Fundaţia E.G.M. intitulat „Disciplinarea prin relaţie”.

Conferinţa a avut loc în data de 18.11.2023 la Biserica Creştină după Evanghelie „Bartolomeu” din Braşov. 
La conferinţă au participat un număr de 53 de lucrători de copii din Bisericile Creştine după Evanghelie din judeţul 
Braşov şi o parte din lucrătorii Bisericilor Baptiste din municipiul Braşov. 

Seminarul „Disciplinarea prin relaţie” a fost suţinut de Lidia şi Iulian Bisericariu de la Sibiu, traineri ai echipei E.G.M..

Realizarea acestei conferinţe a fost determinată de motivaţia şi dorinţa de a îmbunătăţi slujirea noastră şi în urma 
conştientizării faptului că lucrarea cu copiii nu este doar informare şi cunoaşterea Domnului Isus, ci şi crearea unui 
context pentru formare şi transformare. Un context în care suntem modele de viaţă creştină pentru cei mici şi prin 
care Domnul Isus poate lucra la transformarea vieţilor lor.

Pe lângă informaţiile seminarului ne-am bucurat şi de un moment de Laudă şi închinare, de împărtăşirea de 
experienţe din lucrarea cu copiii şi servirea unei mese împeună.

 Oara SCURTU

Conferinţa lucrătorilor cu copiii
18 noiembrie, Braşov
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Duminică, 26 Noiembrie a.c., a fost o zi de recunoştinţă la adresa lui Dumnezeu pentru Biserica din loc. 
Valea Pojarului, com Bustuchin, judeţul Gorj.

Cu ajutorul Lui, în această localitate s-a cumpărat o clădire care a fost consolidată, renovată şi 
reamenajată în Casă de Rugăciune.

Dumnezeu, în bunătatea şi dragostea Lui, a pus în mişcare resurse financiare şi umane din Germania, România 
(biserici din mai multe zone din ţară) pentru a oferi credincioşilor şi oamenilor din această localitate un loc de 
închinare şi de vestire a Evangheliei. Alături de mulţi localnici care au răspuns invitaţiei, au fost prezenţi fraţi şi surori 
din loc. Valea Pojarului, Târgu Jiu, Sibiu, Bucureşti.

Accentul mesajului biblic cu ocazia acestei zile de sărbătoroare a fost pe nevoia omului de a avea o relaţie personală 
cu Dumnezeu prin jertfa Domnului Isus Hristos, singura cale pentru mântuire.

Avem nevoie de rugăciune ca Dumnezeu să întărească şi să mărească lucrarea Lui din această localitate. De 
asemenea, avem nevoie de rugăciune pentru ca Dumnezeu să întărească lucrarea din Biserica „Vestea Bună” Târgu Jiu 
care susţine lucrarea din Valea Pojarului.

Dorinţa noastră este să găsim o familie care să se mute în această localitate şi să fie susţinută pentru lucrarea de 
lărgire a Împărăţiei lui Dumnezeu.

Orice informaţie în acest sens ne este de mare ajutor. Totodată, puteţi contacta fraţii care slujesc la Uniune pentru 
detalii suplimentare.

Mulţumim tuturor celor care s-au implicat şi ne rugăm ca Dumnezeu să răsplătească fiecare osteneală.

 Prezbiter Cristi OPREA,

Biserica „Vestea Bună” din Târgu Jiu, jud. Gorj

Zi de mulţumire
Biserica din Valea Pojarului, jud. Gorj
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Vă aducem la cunoştinţă că pentru anul 2024, Consiliul Naţional, întrunit în 
perioada 12-14 octombrie 2023, la Braşov, a hotărât următoarele:

• Contribuţia să fie de 30 ron/membru/an

• Abonamentul la revista Bisericii Creştine după Evanghelie din România 
„Calea Credinţei” să fie de 50 ron/abonament/an.

De asemenea, credem că este de dorit ca fiecare biserică membră a BCER, să aibă cel 
puţin un abonament la revistă. Din analizele făcute, constatăm că nu toate bisericile 
participă la proiectele naţionale. Ne rugăm ca în anul 2024 să fim credincioşi în lucrurile 
mici, ca Dumnezeu să ni le încredinţeze şi pe cele mari.

Pentru că în dragostea şi bunătatea lui Dumnezeu ne apropiem de sfârşitul unui an, 
suntem recunoscători pentru fiecare credincios şi ne rugăm ca Dumnezeu să vă ţină în 
credinţă şi să întărească lucrarea în care sunteţi implicati. 

Călăuzirea şi binecuvântarea Lui să vă însoţească în orice pas.

Fiţi binecuvântaţi de Domnul!

„Încolo, fraţilor, fiţi sănătoşi, desăvârşiţi-vă, îmbărbătaţi-vă, fiţi cu un 
cuget, trăiţi în pace şi Dumnezeul dragostei şi al păcii  

va fi cu voi”. 

(2 Corinteni 13:11).

 Comitetul Executiv:

Haureş Cornel
Neagu Răzvan-Ionuţ

Mitrea Dan

Informare în atenţia Bisericilor creştine 
după Evanghelie
Consiliul Naţional al BCER
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